
Glasilo Zveze sindikatov Slovenije
V. d. glavnega urednika Franček Kavčič 
V. d. odgovornega urednika Marjan Horvat

Ljubljana, 18. avgusta 1989
številka 32, letnik 48, cena 5.200 dinarjev

Iz vsebine
| 3-aOWa slalilBllslali iiMd

O sindikalnih dogmatikih in 
reformatorjih

ZA IZGRADNJO,
PROTI RAZRIJANJU
ORGANIZACIJE

.

O življenju in delu tkalk in predic

DOLGA ŠTRENA TEŽAV 
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POLITIKA KOT USODA

Preveč slabih gospodarjev
Na vrata trka novo šolsko leto In gozdovi se že ovijajo 

v8voJe tradicionalne Jesenske barve. Kolone avtomobi
lov, ki so se poldrugi mesec vile proti morju, so se 
obrnile proti severu. Poletja, za katerega smo bili letos 
Pravzaprav prikrajšani, Je konec ln z njim vred tudi 
Ogibanj o letošnji turistični sezoni. Ta Je bila nekako 
^a, kot smo pričakovali. Slaba, saj Je bilo tako rekoč 
Povsod ob dolgi obali, tudi konec julija ln v začetku 
&vgusta, še dovolj prostora. Posebno v kampih ln pri 
z&sebnlklh.

Že lani se nismo mogli pohvaliti s turistično bero, 
JGtos pa smo kljub nekaterim novim zmogljivostim 
Potegnili še krajši konec. Mnogi tuji gostje, ki so presto
pal našo mejo, so se skozi Jugoslavijo le pehali na lepše 
"a, proti Orčhl ln morda še dhe. Naša dežela s svojimi 
Ponehnlml težavami očitno mnogim letos ni bila po 
Sodu. Zato so se JI Izognili ln svoje denarce (od)nesll 
arugam.

N°, pase danes, ko lahko sanjamo le še o nekakšnem 
ihanskem poletju«, ne smemo pritoževati le nad 

konici, ItaUJanl, Avstrhcl, Angleži In drugimi tujci, ki 
® nam, meni nič - tebi nič preprosto obrnili hrbet. 

“Zatajili« smo namreč tudi sami. Ml, Jugoslovani.
številnih primerih, lahko bi dejali prav množično, 

*no se letos odpovedali dopustu. V času svojih počitnic 
j*10 le obujali spomine, kako lepo nam Je bilo takrat in 
^rat, ko se nam še ni bilo potrebno pehati za cenejša

živila iz blagovnih rezerv In smo še toliko zaslužili, da 
smo sl poleti lahko privoščili sonce ln morje.

Statistiki pravijo, da Je bilo letos na počitnicah kar 
pet odstotkov manj domačih hudi kot lani. Pa Jih Je bilo 
že lani manj kot leto prej. Seveda tl podatki nikogar ne 
presenečajo, so pa, lepo povedano, malce zaskrbhujočl. 
Opozarjajo namreč na hudo stisko našega delavca, ki 
ne premore več celo za tisto najnujnejše, med katerim 
drugim prepotrebne - počitnice. Kaj lahko pričaku
jemo od akumulatorja, ki ga iz leta v leto le praznimo ln 
ga nikoli ne napolnimo? Le eno, da bo šel Idjub svoji 
mladosti prav kmalu v pokoj.

Ob tem, ko sl mnogi delavci ne morejo privoščiti niti 
letnega oddiha pod platneno streho, kaj šele v hotelu, J e 
naš odnos do počitniških domov dokaj nerazumljiv. 
Mačehovski, bi lahko rekli. Njihova vrata so namreč 
večji del leta krepko zapahnjena. Medtem ko v kapitali
stičnem svetu, kjer Jim ne gre tako za nohte kot nam, 
ponujajo upravhalci počitniških domov svoje zmoghi- 
vostl šest, sedem, osem ln več mesecev na leto, so pri 
nas taki in podobni primeri prave bele vrane. Večina 
domov Je namreč odprta lejuhja ln avgusta, nekateri od 
junije, do septembra, v povprečju pa, reci In piši, le dva 
meseca na leto/ Ob tem pa hudje, prepotrebni spre
membe ln sprostitve, nimajo kam na dopust.

Daje slika našega odnosa do domovin letnega oddiha

vllnl domovi v rokah Izrazito slabih gospodarjev. Precej 
počitniških postojank po Sloveniji Je namreč zaprtih. 
Poleti In pozimi, na petek In svetek, vse leto. In, kot 
rečeno, takih domov, ki bi bili lahko mikavne počitni
ške postojanke, ni malo. Najdemo Jih na Mežaldjl, 
Pohorju, v dolini Soče in še marsikje. Kot da bi se 
norčevali Iz hudi ln našega družbenega Imetja.

Seveda Je bilo na temo, čemu na stežaj ne odpremo 
vrata vseh naših počitniških postojank ln ponudimo 
njihove zmoghlvostl tudi zunaj glavne turistične 
sezone, že veliko povedanega. Zato bi bilo ponavhanje 
znanih resnic povsem odveč. Dokler bo miselnost 
upravhalcev sindikalnih počitniških domov takšna, 
kot pač Je, potlej bo tako, kot Je In delavci še dolgo ne 
bodo mogli na dopust. V čem naj bi se spremenila 
omenjena miselnost pa vemo. V kolikor ne, se pozani
majmo kako kaj, denimo, Počitniška skupnost Krško 
v Nerezlnah ali Počitniška skupnost Murska Sobota 
v Rovinju. Tu ni živahno le dva meseca na leto.

Andrej Ulaga

Družbeni dogovor - 
nove izhodiščne vrednosti

Odbor podpisnikov družbenega dogovara o dohodku 
v SR Sloveniji je na seji 15.8.1989 ocenil izvajanje družbe
nih usmeritev za letošnje leto in določil nove izhodiščne 
vrednosti.

Dejanske izhodiščne vrednosti znašajo od januarja do 
julija 1989:
- BOD 41,000.000 dinarjev
- stopnja rasti v gospodarstvu

SR Slovenija na povprečje preteklega leta 402%
Izhodiščne vrednosti po oceni za čas januar-avgust 

1989 znašajo:
-BOD 55,160.000 dinarjev
- stopnja rasti osebnih dohodkov v gospodarstvu

SR Slovenije na poprečje lanskega leta 491%
Izhodiščne vrednosti so v skladu z družbenim dogovo

rom, samoupravnimi splošnimi akti in rezultati dela ter 
gospodarjenja v podjetjih osnova za usklajevanje in izpla
čevanje osebnih dohodkov.

Odbor podpisnikov je na tej seji potrdil izračunani naj
nižji osebni dohodek, ki ga je oblikovalo predsedstvo 
republiškega sveta Zveze sindikatov Slovenije v višini 
4,060.000 dinarjev. Njegova uporabnost in veljavnsot je po 
objavi v sindikalni listi. Objavljen bo tudi v Uradnem listu 
SR Slovenije. Upoštevaje statistične prikaze znašajo pov
prečni čisti osebni dohodki v SR Sloveniji:

nominalno 
i.—VI. VI.

realni OD l.-VI. 
na povprečje 

leta 1988
- SR Slovenija 2,976.987 5,317.624 112,1
- gospodarstvo SRS 2,889.636 5,108.914 112,8
- negospodarstvo SRS 3,415.667 6,364.472 108,9

Upoštevati je tudi treba, da so osebni dohodki med 
drugim rezultat tudi povečevanja (mesečno in kumula
tivno) obsega proizvodnje in s tem tudi rezultatov gospo
darjenja. Brane Mišič
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O dogmatikih in reformatorjih v sindikatu

Za izgradnjo in proti 
razbijanju organizacije

v sobotni prilogi Dela je novinarka Jele
na Gačeša v rubriki tema tedna objavila 
članek z nadnaslovom Sindikalni reforma
torji na Obali in naslovom Prek izkaznice 
do samostojnosti. Novinarka v zadnjem ob
dobju redno spremlja in poroča s sej repu
bliških sindikalnih organov. Članek z ome
njenim naslovom je napisala na podlagi po
govora s skupino poklicnih sindikalnih de
lavcev z Obale. Temperaturo med sindikal
nimi aktivisti je povišal zlasti stavek v uvo
du: »Med sindikalnimi aktivisti veljajo Ma
riborčani in Celjani za boljševike oziroma 
dogmatike in konzervativen, medtem ko 
Primorci veljajo za reformatorje obstoječe 
sindikalne zveze.« V posebnem okviiju pa 
je z večjimi črkami zapisano (citiram): »Sin
dikalno članstvo meni, da v republiškem 
vrhu obstojata dve struji, vsaka s svojim 
pogledom na prenovo sindikata. Nekateri 
republiški funkiconarji menijo, da sindikat 
potrebuje le kozmetične popravke, drugim 
gre za radikalne spremembe in pluralistič
no sindikalno organiziranost. Reformatorje 
je nenadoma podprl celo sam Miha Ravnik, 
da jim je kar sapo vzelo.«

S tem je citatov dovolj. Povzel pa bom 
nekaj stavkov, ki tudi zaslužijo resno poli
tično obravnavo. Sindikalni delavci z Obale 
pravijo, da so vse leto čakali na odziv na 
svoja opozorila, da je s prenovo treba začeti 
od zgoraj navzdol. Ta odziv in potrditev 
njihove zahteve je prišel z nastopom Mihe 
Ravnika na posvetu republiškega sindikal
nega aktiva, ki je bil na začetku julija. Ta
krat je Ravnik (v uvodni besedi), ne pa 
strokovnjaki za prenovo, podprl večino nji
hovih predlogov. Obalni sindikalni delavci 
so tudi opozorili, da so teze o prenovi sindi
kata najbolj nedorečene na kadrovskem 
področju, ki pa je bistveno za uspeh preno
ve. Opozarjajo tudi na oportunizem pri sin
dikalnih izkaznicah. Tudi novinarka pri
stavlja, da javnost v zvezi z izkaznicami ni 
dobila odgovora na pismo, ki ga je pred 
časom v sobotni prilogi Dela objavil Vladi
mir Arzenšek.

Primorci so povedali, da tudi s pomočjo

Dušana Rebolja in Jožeta Stegneta, ki po 
njihovem mnenju zastopata progresivno 
strujo v sindikalnem vodstvu, ne morejo 
uresničiti vseh nalog pri sindikalni pre
novi.

Jadran Čalija, sekretar obalnih sindika
tov, je v naslednji sobotni prilogi Dela zani
kal, da bi na pogovoru v Kopru kdor koli 
označil Mariborčane in Celjane za konzer- 
vativce, dogmatike in boljševike. Maribor
čani in Celjani pa so pisali Mihu Ravniku in 
od njega zahtevali, naj razčisti pisanje Jele
ne Gačeše in mnenja sindikalcev z Obale. 
Zato sta se dežurna člana predsedstva RS 
ZSS, Rajko Lesjak in Dušan Rebolj, v sre
do, 16. avgusta, sestala s predstavniki mari
borskih, celjskih in obalnih sindikalnih de
lavcev in v 4-urnem pogovoru razčistila ne
kaj vprašanj in pogledov na sindikalno pre
novo ter na uspešnost sindikalnega dela po 
razširjeni seji, v juliju 1988.

Rajko Lesjak nam je po pogovoru, na 
katerega novinarji nismo bili povabljeni, 
povedal, da so prišli do tehle skupnih ugo
tovitev:

• Razlike v ocenah delovne uspešnosti 
so bile in bodo tudi zato, ker ni objektivizi
ranih meril. Ne sme pa se dogajati, da tisti, 
ki javno ocenjuje, uporablja eno merilo za 
druge, drugo pa zase, za svoje delo. Seveda 
pa imajo tisti, ki so več delali in ki so pred
njačili pri ocenjevanju, drugačne pravice 
kot tisti, ki so le sopotniki v delu sindikalne 
organizacije. Zaradi neresnega in necelovi
tega ocenjevanja pa so upravičeno užaljeni 
tisti, ki se res lahko ponašajo z delom in 
rezultati.

• Javno pisanje in ocenjevanje lahko ko
risti organizaciji in prispeva k spreminja
nju njenega dela in javne podobe. Članstvo 
si je lahko samo ustvarilo sliko o delu repu
bliškega sindikalnega vodstva in verjetno 
voditeljev ne prešteva tako, kot je zapisano 
v Delu.-

• Različnost pogledov in razmišljanj 
o sindikalni prenovi je potrebna in omogo
ča napredek v organizaciji. Različni pogledi 
in interesi nas povezujejo in bogatijo, omo

gočajo tudi tekmovanja idej, programov in 
kadrov. Priznavanje razlik nam omogoča, 
da dosedanjo enotnost organizacije, ki 
smojo morali ustvarjati za vsako ceno, tudi 
zaradi realsocialistične fikcije o enotnosti 
interesov delavcev, zamenjamo s pluraliz
mom teh interesov in tudi z organiziranost
jo, ki bo omogočala ta pluralizem. V repu
bliškem sidnikalnem vodstvu lahko govo
rimo le o različnosti pogledov glede preno
ve, ne pa o razcepljenosti oziroma frakci
jah, kot je včasih slišati. Takšna različnost 
pa je med članstvom in vodstvi v vseh orga
nizacijah in to je pokazal tudi pogovor.

Seveda pa je vodstvo enotno, ko gre za 
uveljavljanje sprejetih stališč, usmeritev in 
nalog. Seveda pa se sindikalni delavci in 
voditelji razlikujejo po delu, znanju in de
lovni uspešnosti.

• Pogovor sindikalnih delavcev z Obale

za Delo ni dal podlage za ocene o boljševi" 
kih in dogmatikih. Tudi ocene o delovanju 
mariborskih in celjskih sindikatov, ki j1*1 
imajo v republiškem sindikalnem vodstvu. ; 
zanikajo takšne konstrukte. Zato sindikal' 
no vodstvo zavrača takšna preštevanja U1 
razvrščanja sindikalnih voditeljev.

Rajko Lesjak in Dušan Rebolj sta tudi 
povedala, da bo pravo merilo za oceno spe- 
sobnosti republiškega sindikalnega vod
stva sodobna zasnova sindikalne organiza
cije, ki naj bi našla svoje mesto v listinah za 
sindikalni kongres.

O vsebini in zasnovi teh listin in tudi 
o odgovorih na druga vprašanja, ki izha
jajo iz omenjenega pisanja v Delu, pa Prl' 
pravljamo širši pogovor za prihodnjo št«' | 
vilko Delavske enotnosti.

Franček KavčF

Odmevi na sliki na 2. strani prejšnje številke Delavske 
entonosti so nas prisilili, da s kamero pokukamo še v bolj 
vroče dele Doma slovenskih sindikatov.
Kuharica Zlata Frelih, ki se je po dolgih letih dela v 6. 
nadstropju, in potem, ko so prostore »klimatizirali«, upo
kojila, še vedno kuha in streže malico. Zaradi dopustov 
in manjšega števila abonentov lahko pripravlja okusnej
še in obilnejše obroke in upa, da jo bomo ohranili v pri
jetnem spominu. Ona pa se od teh sindikalnih let verjet
no najbolj spominjala, ko ji bo poštar prinesel skromno 
pokojnino.
Povsem drugače in prijetneje za delo je na severni strani, 
v drugem nadstropju, kjer se je pred kamero postavila 
skupina strokovno-političnih dealvcev, ki pripravlja de
lovni osnutek kongresne resolucije. Zdelo se nam je, da 
so hoteli dokazati, da je strokovna služba boljša, kot 
nekateri o njej govorijo in da njihova delovna vnema ni 
odvisan le od priganjaških besed. Sliki- S B

Sindikalna lista
Povprečni OD v gospodarski SRS v obdobju april-junij 1989: 3,944.146 
Pov. OD v gospodarstvu SFRJ v obdobju marec-maj 1989: 1,997.003*
I. PRAVICE IZ DELA IN GOSPODARJENJA
1. Najnižji osebni dohodek 4,060.000 din za avgust
2. Najnižji zajamčeni osebni dohodek 3,300.000 din 01.09.89
3. Pogoji za delo:
- izmensko delo
10% mesečne akontacije osebnega dohodka delavca za živo delo
- nočno delo 30%
- delo v nedelj o 50%
- delo na dan zveznih in republiških praznikov 50%
- deljen delovni čas, prekinitev več kot eno uro 315.532 din
prekinitev več kot dve uri 631.063 din
4. Nadurno delo
50% mesečne akontacije osebnega dohodka delavca za živo delo
5. Osebni dohodki pripravnikov
70% OD za naloge za katere se pripravnik usposablja in dosega predvi
den rezultat (OD pripravnika ne sme biti nižji od zajamčenega OD)
6. Faktor delovne dobe
0.5% od akontacije OD za živo delo za vsako izpolnjeno leto delovne 

dobe
II. NADOMESTILA OSEBNIH DOHODKOV
1. Nadomestilo za letni dopust in državne praznike 
mesečna akontacija osebnega dohodka delavca za živo delo
2. Druga nadomestila:
- usposabljanje in izobraževanje po programu OZD
- delo v mladinskih brigadah
- krvodajalske akcije
- opravljanje samoupravnih in družbeno političnih nalog, zastoji 
v delovnem procesu (čakanje na delo zaradi izpada energije, pomanjka
nja surovin)
mesečna akontacija osebnega dohodka delavca za živo delo
- izpad delovnih ur zaradi stavke, ko se ure ne nadomestijo
- druge oblike odsotnosti z dela v skladu s samoupravnimi splošnimi 
akti
III. PREJEMKI SKUPNE PORABE
1. Regres za letni dopust 2,366.488 din
(oblikovanje mase)
2. Jubilejne nagrade
- za 10 let 1,972.073 din
- za 20 let 2,958.110 din
- za 30 let 3,944.146 din
3. Nagrade ob starostni ali delovni upokojitvi 11,832.438
4. Solidarnostne pomoči 3,944.146 din

(vselej na predlog OOZS)
- pomoč družini umrlega delavca
- pomoč delavcu v primeru elementarne nesreče
5. Odpravnina delavcu, ki zaradi zmanjšanega obsega dela ali preneha
nja poslovanja organizacije, preneha delovno razmerje 23,664.876 din

IV. MATERIALNI STROŠKI V ZVEZI Z DELOM IN OPRAVLJA
NJEM DELA
1. Regres za prehrano med delom 788.829 din
2. Nagrade za uspešno opravljeno proizvodno delo oziroma delovno 
prakso

učenci 1. letnik

2. letnik

670.505 din
394.415 din

3,155.317 din

159.760 din 
81.478 din

473.298 din
3. letnik

591.622 din
4. letnik

- študenti 1. in 2. letnik
2,366.488 din 

3. in 4. letnik
Dnevnice za službena potovanja v državi
- cela dnevnica nad 12 ur
- polovična dnevnica od 8 do 12 ur
- mini delavnica nad 6 ur, če je potovanje dve uri pred pričetkom ali
dve uri po preteku delovnega časa 59.111 din
4. Stroški prenočnine

predložen račun, razen za hotel luksuzne kategorije
- prenočnina v luksuznem hotelu 139.790 din
- nočitev brez računa 59.910 din
5. Terenski dodatek 119.820 din
(nastanitev, prehrana za delo na terenu)
6. Kilometrina 3.000 din
7. Prevoz na delo cena javnega prevoza
8. Ločeno življenje 2,760.902 idn

V. PRAVICE ČLANA ZSS
(kategorije, ki se ne uresničujejo v samoupravnih splošnih aktih in so 
za informacijo članom ZSS)
- pravica do brezplačne pravne pomoči in varstva
- pravica do sindikalne pomoči v primeru večje nesreče člana ZSS ali 
njegove družine, v primeru bolezni oziroma, ko za pomoč zaprosi
- da zahteva pomoč organizacij in organov sindikata, kadar so kršene 
njegove samoupravne, človečanske in državljanske pravice
- da dobi zaščito sindikata pri uveljavljanju pravice do dela in pravice 
iz dela

Opomba: podatki za poprečni OD v gospodarstvu SFRJ za obdobje april -junij 
bodo objavljeni v naslednji številki Delavske enotnosti. Ti podatki so osnova za 
izračun dnevnice terenskega dodatka.

Sindikalna lista - 
vprašanja in odgovori

Vprašanje:
Ali lahko komisija samouprav

nih sporazumov dejavnosti objavi 
višji znesek posameznih material
nih stroškov od zneskov po sindi
kalni listi (npr. dnevnice)?

Odgovor:
Ne. Sindikalno listo razlaga in 

pripravlja po sklepu RS ZSS svet 
za vprašanja delitve po delu in re
zultatih dela pri RS ZSS. Objava 
podatkov iz sindikalne liste se re
alizira takoj, ko so znani podatki’ 
njihova uporaba pa je povezana 
s samoupravnim splošnim aktom- 
Najenostavneje je, če so v organi
zaciji sprejeli sindikalno listo. P°) 
tem niso potrebni mesečni sklep1 
organov upravljanja, temveč se 
vsi podatki uporabljajo od objave 
sindikalne liste.

Vprašanje:
Zakaj so različne osnove za iz*3' 

čun stroškov, nadomestil in pre' 
jemkov po družbenem dogovorP 
in sindikalni listi?

Odgovor:
Razlike ni. Dokončno je na 

predlog RS ZSS spremenjen in na 
enakih osnovah kot sindikalna 1 
sta usklajen Družbeni dog°v°, 
o dohodku v SFRJ (Uradni h5 
SFRJ št. 36/89). Razlika je le, d 
družbeni dogovor daje možn0^ 
regresa za prehrano do 25% P° 
prečnega osebnega dohodka v 6 
spodarstvu republike za zadre 
trimesečje; v sindikalni listi Pa ^ 
ta delež najmanj 20% te osn°V(). 
Ponovno poudarjamo, da ni P v 
trebno čakati na objavo podat* 
v Uradnem listu. Zadošča, da ^ 
podatek uradne instituti)
V družbenem dogovoru je opu ^ 
no določilo, da se uporablja P° . 
javi v Uradnem listu. Brane MlS.
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Raziskava o življenju in delu tkalk in predic

Letošnjo jesen po dolgih le
tih bo naposled le padla koc
ka o tem, ali bodo tudi slo
venskim predicam in tkal
kam priznali beneficirano 
delovno dobo ali ne. O tem se 
bodo izrekali v republiških 
sindikatih pa na gospodarski 
zbornici Slovenije, v repu
bliškem izvršnem svetu in 
oa skupnosti za pokojninsko 
jn invalidsko zavarovanje. 
Končna odločitev o tem po
membnem vprašanju pa bo 
na koncu padla na skupščini 
republiške skupnosti pokoj
ninskega in invalidskega za
varovanja Slovenije.

Ni naš namen, da bi se vnaprej 
vtikali v odločitve vseh teh usta
nov, toda ne moremo mimo razi
skave, ki jo je letos pripravil in 
Pred kratkim tudi že predstavil 
Inštitut za medicino dela, prome
ta in športa iz Ljubljane. Rezultati 
te raziskave o vplivu dela, delov
nega okolja in delovnih razmer na 
življenje, zdravje in delovno 
zmožnost predic in tkalk so na
mreč naravnost zastrašujoči.

Kaj so počeli 20 let?
Vse omenjene ustanove bi mo

ralo biti kvečjemu sram - kaj neki 
so počeli vseh dvajset let, da seje 
za ta del izkoriščane in izmozgane 
zenske populacije tako malo na
redilo. Ves ta čas so se o benefici
ranem delovnem stažu zvečine 
zgolj prerekali po sestankih, na
mesto da bi že takoj na začetku 
naročili pošteno raziskavo o nji
hovem delu. To pa je tudi naj
manj, kar bi lahko že zdavnaj sto-

Za vse to, kar je zdaj pokazala 
aziskava ljubljanskega inštituta, 

So namreč v tekstilni industriji 
Vedeli že dobri dve desetletji.

Ze pred 20 leti so na skupščini 
r^oze inženiijev in tehnikov tek- 

nne industrije Slovenije predla- 
Sah, naj bi začeli postopek za be- 
eiiciraje delovne dobe tkalk in 

P edic. Toda nespretnost in neor
ganiziranost sta zakrivili, da se 
n Van do leta 1979 niso nikamor 
P emaknile. Takrat je prišla 
^ strani republiškega odbora sin- 
i ata tekstilnih in usnjarskih de- 
str>Cey p°buda, naj bi začeli po
la za pravično priznanje de- 
Dri am> ki s svojim delom največ 
tkanin^0 V Proizv°dnji preje in

čil^ri62?* siPdikat seje tedaj odlo- 
nosti3^0 <tal budijo o upraviče
na 1 beneficirane delovne dobe 
tutnre(^1C,e *n tkalke izdelat inšti- 
jian za delo v Nišu. Študijo so 
li a ay1,1’ t°da izsledki so pokaza
ni a v akko beneficirano delov- 
renrS? za ta dela priznali v vseh 
epubhkah in pokrajinah - razen 

sm, ^škem in v Sloveniji, kjer 
SX°Vl11’da Je ta raziskava po- 
P°lnifiJ1Va 'n i° bilo treba do-

DOLGA ŠTRENA 
TEŽAV IN KRIVIC

de set ° V pollojle vsaka

Pa nobena študija ne rriore 
1p emeniti žalostnega stanja, da 
dočv ■ *n Hajbolj zdrave delavke 
dpi akajo upokojitev na svojem 

°vnem mestu - večina jih že 
si:J °maga, si poišče drugo zapo- 
p_ ®v ali Pa se predčasno upokoji. 
skemre^° gibanje pri invalid
ov. ah rednem upokojevanju 
nič a V tekstilni industriji sicer ni 
Sah yugačno kot v drugih pano- 
stani 6 Pa Posebej ugotavljamo 
Priril6 pri Predicah in tkalkah, 

mo do srhljivih rezultatov,

ki naravnost kličejo po tem, da bi 
na tem področju kaj ukrenili.

Zato ne preseneča podatek, da 
se le vsaka deseta predica ali tkal
ka starostno upokoji s polno de
lovno dobo. Kar 90 odstotkov pa 
je tistih, ki pobegnejo s teh del, če 
le imajo kam, ali se predčasno 
upokojijo ali postanejo invalidi I. 
kategorije ali pa se zaposlijo kot 
delavke s spremenjeno delovno 
zmožnostjo.

V zadnjih sedemnajstih letih, to 
je od leta 1971 do 1987, se v novo
meškem Novoteksu ni upokojila 
nobena predica in le dva odstotka 
tkalk. Predice so se ali predčasno 
upokojile (v 11 odstotkih) ali že 
prej pretrgale delovno razmerje 
(23 odstotkov) ali pa so jih - takš
nih je bilo največ, kar 66 odstot
kov - prerazporedili na druga de
la. Podobno je bilo tudi z novo
meškimi tkalkami. V Tekstilindu- 
su se je upokojilo le 5,6 odstotka 
predic in 11 odstotkov tkalk, 
v mariborski MTT pa seje upoko
jilo le tri odstotke predic in 4 od
stotke tkalk. Očitno je torej, da le 
manjši, najbolj krepak del žensk 
zdrži na'svojem delovnem mestu 
do konca, ugotavlja Zvone Černe.

Podrobnejša analiza, ki so jo 
opravili med tkalkami v kranj
skem Tekstilindušu, je pokazala,

. da kar 51 odstotkov tkalk pretrga 
delovno razmerje po dvanajstih 
letih delovne dobe in pri povpreč
ni starosti 28 let: tedaj namreč 
ugotovijo, da bodo do konca de
lovne dobe težko prenašale zah
tevna bremena na delovnem me
stu. Zato si raje poiščejo zaposli
tev kje drugje. Preostalih 22,5 od
stotka delavk pa v povprečni sta
rost 35 let in z 19 leti delovne dobe 
za sabo ni več sposobnih oprav
ljati dela tkalk. V tej dobi namreč 
planejo na dan zdravstvene teža
ve, zaradi katerih ne zmorejo več 
opravljati dela. Zato jih prerazpo
redijo na lažja, po navadi slabše 
vrednotena dela: čiščenje cevk, 
zbiranje in zlaganje cevk in po
dobno.

Z avtomatizacijo pa je prostih 
delovnih mest za takšna lažja 
opravila čedalje manj in marsika
tera delavka mora postati navad
na snažilka, kar je za mnoge psi
hični šok. V povprečni starosti 50 
let in s 34 leti delovne dobe za 
sabo se invalidsko ali predčasno 
upokoji 15 odstotkov delavk, saj 
ne zmorejo več opravljati nobe
nih del in nalog. Skratka, kar 89 
odstotkov tkalk predčasno oma
ga, medtem ko so pri predicah 
rezultati še nekoliko slabši.

Podrobni zdravstveni 
pregledi

Raziskava, ki pomeni dopolni
tev strokovne dokumentacije za 
priznanje zavarovalne dobe s po
večanjem, je zajela vzorec 18 slo
venskih predic in tkalk iz štirinaj
stih delovnih organizacij. Te de
lavke so podrobno zdravstveno 
pregledali.

Mlade delavke, ki jih je zajela ta 
raziskava, so bile stare od 21 do 25 
let, imele pa so za sabo dve do pet 
let delovne dobe. Starejše delav
ke so bile stare nad 45 let, imele 
pa so najmanj 20 let delovne do
be. Težko pa so dobili skupino 
starejših predic in tkalk z ustrez
no starostjo in delovno dobo, ki bi 
bile še na svojem rednem delov

nem mestu. Zato so morali v to 
skupino zajeti tudi tiste delavke, 
ki so bile v zadnjih petih letih iz 
zdravstvenih razlogov premešče
ne na druga delovna mesta.

Ugotovili so, da na predice in 
tkalke delujejo takšne obremeni
tve in škodljivi vplivi, ki precej 
vplivajo na njihovo zdravje in de
lovno zmožnost, povzročajo kro
nične okvare gibal in psihosomat
ska obolenja. Skupaj s procesom 
staranja pa v tolikšnem obsegu 
zmanjšuje zmožnosti za opravlja
nje dela, da ga v večini primerov 
po 48. letu starosti niso več spo
sobne opravljati.

Oglejmo si nekaj skrb zbujajo
čih podatkov iz zdravstvene slike 
teh pregledanih tkalk in predic. 
Težave v nosečnosti je imela do
bra polovica pregledanih delavk. 
Spontane splave jih je imelo 22 
odstotkov. Med starejšimi delav
kami so pogosti primeri, ko so 
imele za sabo po več kot dva 
spontana splava.

Splošna utrujenost med 
delom

Splošno utrujenost med delom 
je navajalo v povprečju 80 odstot
kov delavk - med starejšimi 89 
odstotkov in med mlajšimi 61 od
stotkov. Z delom je nezadovolj
nih več kot polovica pregledanih 
delavk. Najbolj nezadovoljne so 
z delom mlade delavke, ki se pač 
zavedajo, da bodo le stežka doča
kale polno delovno dobo s takš
nim načinom dela. Le 39 odstot
kov vseh se dobro počuti med 
delom.

Kar dve tretjini starejših predic 
in tkalk v povprečju teže opravlja 
svoje delo že od 42. leta starosti in 
po približno 24 letih delovne 
dobe.

Na vprašanje, ali bodo dočakale 
redno upokojitev na svojem de
lovnem mestu, je 56,7 odstotka še 
aktvnih delavk odgovorilo, da ne, 
z obrazložitvijo, da se nameravajo 
predčasno upokojiti, kakor hitro 
bodo imele izpolnjenega enega iz
med pogojev za to. Posebno črno
glede so mlade delavke, saj jih je 
le kakšnih deset odstotkov med 
njimi menilo, da bodo dočakale 
polno delovno dobo na svojem 
rednem delovnem mestu. Praksa 
je pokazala, da je bilo denimo 
med starejšimi tkalkami več kot 
polovica v zadnjih petih letih pre
meščenih na druga dela, povpreč
no v starosti 43 let in po 26 letih 
delovne dobe. Največ delavk je 
bilo premeščenih zaradi invalid
nosti. Med zdravstvenimi vzroki 
za premestitev naštevajo bolezni 
gibal, nato duševne motnje in gi
nekološke operacije pa bolezni 
krvožilja in bolezni živčevja in 
čutil.

Prehrambene navade pregleda
nih delavk so neustrezne, za to pa 
so precej krivi nizki osebni do
hodki. Ustrezen zajtrk ima le 9,4 
odstotka delavk, usrezno kosilo 
34,4 odstotka, ustrezno večerjo pa 
10 odstotkov delavk. Po navadi 
jedo delavke premalo sadja, zele
njave in beljakovin, zato pa je vse 
preveč takšnih obrokov, ki vse
bujejo samo ogljikove hidrate in 
maščobe.

Docela izrabljene ženske
Raziskava je dokazala, da noč

no delo, hiter tempo in vsiljen ri
tem dela, statične obremenitve, 
napor čutil, neugodna toplota 
okolja, neustrezna rezsvetljava, 
hrup, prah, pa nevarnost poškodb 
nevarno načenjajo zdravje madih 
delavk, medtem ko postanejo sta
rejše nesposobne za sleherno delo

- skratka, docela izrabljene. Gre 
za škodljive vplive, ki jih tudi pri 
zdajšnji tehnologiji ni mogoče od
praviti.

Sodobna tehnologija je prinesla 
v tekstilno industijo več strojev, 
nove normative, nove postopke. 
Vse to pa dejansko pomeni več 
metrov stkane tkanine v istem ča
su. Starejše delavke pa se novim 
razmeram ne morejo več prilago
diti in popolnoma odpovejo. Toda 
stroj je neusmiljen, zahteva ves 
čas enako raven pozornosti in de
lovne učinkovitosti.

Delavka, ki se ne more prilago
diti, ki ne zmore premagati kon
flikta med svojimi zmogljivostmi 
in med zahtevami stroja, ki ne 
zmore pravočasno povezati vseh 
niti, prihaja v stresne situacije, 
ugotavlja Marija Škof. Posledice 
pa se kažejo v njihovem zdrav
stvenem stanju, njihovi delovni 
zmogljivosti.

Kot je povedal prof. dr. Samo 
Modic, se danes uvajajo vse večji 
stroji za boljšo produktivnost, kar 
pa žal prinaša s sabo vse večjo 
neskladnost med stroji in tkalka
mi. Povprečna višina tkalk j e 1,60 
metra, stroji pa so zgrajeni za veli
kost 1,68 metra ali celo več. Že 
takšna neskladnost, ki traja leta 
in leta, lahko prinese delavkam 
kopico težav. Skratka, uvajanje 
novih tehnologij na to področje 
ne prinaša s sabo tudi izboljšanja 
delovnih razmer.

Psihološka analiza je 
tragična

Psihološka analiza pregledanih 
tkalk in predic je tragična. Nega
tivne vplive nočnega dela, hitrega 
tempa, hrupa je delavka v mlado
sti še nekako premagala, s spret
nostjo in sposobnostjo, s starostjo 
pa je vse to skopnelo. Žato delav
ke v starosti naprezajo svoje 
zmogljivosti do meje, ki že ogroža 
njihovo zdravje. Takšna delavka 
je utrujena, toži nad bolečinami 
v rokah in nogah, je omotična, 
ima glavobole, je napeta, sita vse
ga, potrta, le še s težavo dosega 
normo - skratka, izmozgana je do 
kraja.

Pri 83,5 odstotkih pregledanih 
starejših delavk so tako ugotovili 
psihosomatske bolezni, to pa so 
odkrili že tudi pri 60 odstotkih 
mlajših. Kronične bolezni so ugo
tovili pri 99 odstotkih starejših 
pregledanih delavk, pa tudi pri 
61,7 odstotkih mladih. V oči bode 
podatek, da začno duševne mot
nje naraščati že kmalu po 20. letu 
in se močno dvigne med 46. in 50. 
letom. Bolezni gibal začno naraš
čati po 30. letu starosti, kronične 
bolezni pa po 21. letu. Vse bole
zenske težave pa dosežejo vrh 
v povprečju med 46. in 50. letom 
starosti. Takrat prihaja tudi do 
poškodb vida.

Ocena zdravstvenega stanja je 
takšnale: 37 odstotkov mladih je 
bilo zdravih, medtem ko pri sta
rejših takšnih ni bilo. Pri 59,5 od
stotkih starejših delavk so ugoto
vili predvsem srednje težke okva
re, pri 25,6 odstotkih pa so bile 
okvare zdravja hujše. Ocena de- 
lazmožnosti je porazna predvsem 
za starejše: večina starejših je 
zmožna za druga dela ali pa so 
celo trajno nezmožna za vsakršno 
delo.

Našteli smo le nekaj najbolj 
v nebo vpijočih podatkov iz razi
skave. Sicer pa lahko rečemo, da 
pomeni za vse te delavke benifici- 
rana delovna doba le pesek v oči 
ali kvečjemu obiž na dolgoletno 
rano, ki so jo povzročili nečlove
ški napori in krivice: njihovega 
dela pač niso vrednotili tako, kot 
bi ga za tako nečloveške delovne 
razmere morali. Samo to in nič 
več bi prinesel beneficiran staž. 
Za izboljšanje delovnih razmer 
teh delavk pa bi bilo treba ponu
diti še veliko več.

Marija Frančeškin
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Tomosov aktualni trenutek po koncu kolektivnega dopusta

GLAVNA NALOGA 
DELAVCEV: ČIMVEČ
DELATI
Ta čas, ko boste dobili v roke Delavsko enotnost, bo sodišče 
v Kopru že začelo predhodno obravnavo, v kateri naj bi 
ugotovilo, ali so dejansko vzroki za stečaj Tomosa, kot je - na 
pobudo vodstva Tomosa — predlagal Komite za gospodarstvo 
skupščine občine Koper konec julija. Če se bo odločilo zanj, se 
bo po prepričanju Tomosovega vodstva ter občinskih struk
tur začela za Tomos edino možna pot prenove v poslovno in 
tržno gibčno ter (finančno, op. p.) neobremenjeno novo po
djetje.

Medtem so se s kolektivne
ga dopusta vrnili tudi delavci 
in zvedeli za zadnje novice 
v zvezi z njihovim podjetjem. 
Pripravili so jim jih skupaj 
vodstvo, sindikalna in partij
ska organizacija. Najpo
membnejše med njimi so, da 
gre Tomos na pot prenove 
skozi stečaj in s pomočjo nove 
firme Inmot, da ta stečaj ni 
bankrot in da Tomosa ne bo
do razprodali, da poslovnih 
interesov Tomosa Inmot ne 
bo oškodoval. Bistveno je tu
di, da zaposleni do stečaja na
redijo in prodajo čimveč iz
delkov, da bi tako v stečaj
nem postopku .vsota dolgov 
in število upnikov bilo čim
manj še (bistven je sicer en 
sam upnik, Splošna banka 
Koper).

O svoji usodi so delavci iz
vedeli, da odpuščanje zapo
slenih ne pride v poštev. Tako 
je zagotovil Jadran Pišot, član 
poslovodnega odbora, na se
stanku sindikalne konference 
in partijske organizacije To
mosa pred ndkaj dnevi. Ko 
bodo proizvodni programi 
ovrednoteni s proizvodne, fi
nančne in kadrovske strani 
(koliko delavcev in kakšnih 
profilov je potrebnih za proiz
vodnjo posameznih vrst izdel
kov), bodo morebitne prešte
vilne delavce prešolali, preza
poslili v drugih delovnih or
ganizacijah ali pri drugih de
lih v lastni delovni organizaci
ji, dokupili delovna leta ti
stim, ki bi lahko šli v pokoj 
itd. Če bo proizvodnja tekla 
s polno paro, pa proizvodnih 
delavcev ne bo prav veliko 
preveč, je dejal Jadran Pišot. 
Skratka, za zdaj vodstvo ne 
želi konkretneje govoriti o ra
cionalizaciji kadrov.

Prav tako nedorečeni so bili 
na tem sestanku glede ures
ničljivosti zahtev občinskega 
sindikalnega sveta o pravicah 
delavcev. Kot smo pisali 
v prejšnji številki Delavske 
enotnosti, je predsedstvo sin
dikalnega sveta občine Koper 
oblikovalo posebno komisijo, 
kije preučila sedanji in bodo
či položaj delavcev Tomosa in 
predlagala vrsto rešitev, kijih 
je predsedstvo v celoti podpr
lo in z njimi seznanilo vse od
ločujoče dejavnike v občini in 
v podjetju. Zahteve se nana
šajo na primerno razreševanje 
vprašanja prezaposlitve od
večnih delavcev ali zagotav
ljanja njihove socialne varno
sti, višine osebnih dohodkov 
(obvezno uveljaviti kategorijo 
najnižji osebni dohodek), 
sredstva skupne porabe pa 
naj se izplačajo delavcem še 
pred uvedbo stečajnega po

stopka (regres, nagrade ob 
upokojitvi, jubilejne nagrade 
vsem, ki bi bili do njih upravi
čeni letos, vse socialne pomo
či). Poleg tega so zraven zah
teve po odkupu delovne do
be, po zagotavljanju odprav
nine za delavce, ki bodo sami 
poskrbeli na nadaljnjo zapo
slitev, za delavce, ki lahko 
uveljavljajo pravico do inva
lidske upokojitve naj ostanejo 
na plačilne seznamu Tomosa,

dokler postopek ni končan. 
Objekti družbenega standar
da pa naj se izvzamejo iz ste
čajne mase.

Predstavnik vodstva Tomo
sa na omenjenem sindikalno- 
partijskem sestanku pred ne
kaj dnevi, Jadran Pišot, je 
podvomil, da bi lahko bilo 
mogoče tem zahtevam po
vsem ustreči. Zavrnil je, zani
mivo, najbolj konkretne zah
teve, tiste, ki terjajo takojšnja 
finančna sredstva. To da mora 
vodstvo še preučiti (za spreje
manje takih predlogov je pri
stojen delavski svet), vendar 
bo menda pred začetkom ste
čajnega postopka glede na 
slab finančni položaj v Tomo

su, težko sprejeti sindikalne 
zahteve.

Kasneje, ko bo šef stečajni 
upravitelj, pa je uresničevanje 
takih zahtev menda odvisno 
od njegove »dobre volje«.

Sindikalna konferenca in 
osnovna organizacija ZK sta 
potem sklenili povsem pod
preti vodstvo podjetja, da 
s stečajem sanira Tomos. 
Vodstvo naj pripravi analizo 
donosnosti posameznih pro
gramov (ali ne bi bila bolj 
ustrezna »nevtralna« strokov
na komisija, op. p.) ter naj za
gotovi delavcem socialno var
nost. Pri tem so očitno podpr
li tudi zahtevo občinskih 
struktur, ki želijo, da je stečaj
ni upravitelj kolektivno telo, 
kar praktično pomeni, naj ste
čajni upravitelj, postavljen od

sodišča, tesno sodeluje 
z vsem poslovodnim odbo
rom Tomosa. Preostali sklepi
- daje treba sproti in temelji
to obveščati delavce o položa
ju v Tomosu, o uveljavljanju 
zahteve sindikatov in sprot
nih dogodkih, da morajo biti 
družbenopolitične organizaci
je (sindikat in partija pred
vsem) še bolj aktivne in da je 
treba ustvariti ozračje za viso
ko proizvodnjo in prodajo
- pa so v skladu s dosedanjo 
tradicijo sprejemanja sklepov 
v političnih organizacijah, če
prav jim aktualnosti ne more
mo zamolčati.

Tekst: Boris Rugelj, 
slika: Sašo Bernardi

Vodstvi sindikalne in partijske organizacije združuje vprašanje, kaj jih čaka.

Emo na pozitivni ničli

NI VZROKOV ZA
PRETIRANO 
SLAVJE, ZA OBUP 
PA TUDI NE
Neposredne nevarnosti za stečaj Ema ni več, vendar še vedno 
ni vse tako, kot želi začasno vodstvo. Počasi se vrača zaupanje 
v to 2758-čIansko delovno organizacijo. V petek izplačani OD 
je v povprečju dosegel 5.500.000 dinarjev.

Emo zapustilo 150 delavcev. 
Z uvajanjem novega načina na
grajevanja nizkokvalificiranih in 
250 odgovornih delavcev so uspe
li zajeziti odtok strokovno najbolj 
usposobljenih in najboljših delav
cev, dasiravno osebni dohodki 
teh delavcev niso takšni, kot jim 
jih ponujajo v sosednjih DO, 
v lastni občini ali regiji.

Za začetek jeseni pripravljajo 
preobrazbo vse delovne organiza
cije v enovito in uvedbo novih 
tržno zanimivejših proizvodov. 
Minuli četrtek je razmere spet po
drobneje obravnaval IS občine. 
Kot je bilo slišati, tako IS kot 
predstavnik banke ugodno oce
njujejo zdajšnjo naravnanost in 
gospodarjenje tovarne. Sodeč po 
tem, bi lahko rekli, da je to več, 
kot so pričakovali največji opti
misti. Kaže, da si sedanje začasno 
vodstvo iz meseca v mesec prido
biva tako zaupanje bank kot po
slovnih partnerjev. To je moč 
sklepati tudi po tem, da je Emo 
v pol leta navezal širok stik z no
vimi partnerji, za določene dele 
proizvodnje pa tečejo tudi dogo
vori o vlaganju tujega kapitala. 
Zdaj preostajata samo še dve na
logi: eno je ekološka sanacija in 
drugo še večje zaupanje delavcev.

Janez Sevet

Seminar za poklicne 
organizatorje športne 

rekreacije
Fakulteta za telesno kulturo v Ljubljani, strokovni svet 

za športno rekreacijo pri ZTKO Slovenije in Zveza sindika
tov Slovenije razpisujejo seminar za poklicne organiza
torje športne rekreacije, ki bo v Poreču od 15, do 19. 
septembra 1989.

Prijave za seminar sprejema Fakulteta za telesno kul
turo, Ljubljana, Gortanova 22. Telefon: 061, 441-577.

Tečaj za organizatorje 
športne rekreacije

Fakulteta za telesno kulturo v Ljubljani razpisuje skupaj 
s strokovnim svetom za športno rekreacijo pri ZTKO Slo
venije in Zvezo za športno rekreacijo in telesno vzgojo ter 
Zvezo sindikatov Slovenije tečaj za organizatorje športne 
rekreacije. Tečaj bo v Poreču od 20. septembra do 1. 
oktobra 1989.

Prijavite se na Fakulteti za telesno kulturo, Ljubljana, 
Gortanova 22 - najkasneje do 8. septembra 1989.

Analize polletnega gospodarje
nja Ema pod vodstvom začasnega 
kolektivnega poslovodnega orga
na kaže, da je najhujšo krizo 
v 150-letnem obstoju tovarne si
cer boleče, a vendar prebrodil. Po 
besedah inženirja Marjana Dreva, 
predsednika začasnega kolektiv
nega poslovodnega organa nepo
sredna nevarnost stečaja Emu si
cer ne grozi, vendar še ni vzrokov 
za pretirano zadovoljstvo. Trenut
no imamo več naročil, kot jih 
zmoremo uresničiti, zato pone
kod delamo vse proste sobote in 
uvajamo tretje izmene. Zmanjšali 
smo zaloge izdelkov in nedokon
čane proizvodnje in skrajšali čas 
od sprejema surovin do končnega 
izdelka. Tudi obseg proizvodnje 
je za 2% višji, za toliko pa nam je 
uspelo povečati tudi delež lastnih 
virov sredstev. Z obstoječimi in 
novimi programi Emo lahko pre
živi, z njimi pa ni možna dolgo
ročna sanacija.«

Trenutno pesti proizvodnjo so
razmerno velika odsotnost z dela 
zaradi dopustov in bolezni. Tako 
računajo, da izsotaja z dela skoraj 
tretjina zaposlenih. Po drugi stra
ni pa je po prvem stresu ob dej
stvu, da se je Emo zamajal do te
meljev, strah pred najhujšim po
pustil in z njim tudi delovna vne
ma zaposlenih. V tem času je
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Dvaindvajset vprašanj Anteju Markoviču o tem: 
kako obvarovati porabnika pred visokimi cenami blaga 
in nekakovostnih storitev

DOBRODOŠEL APEL
Sredi tedna je zvezna konferenca SZDU naslovila Svetu 
Porabnikov Jugoslavije pismo, v katerem je zahtevala, naj se 
končno postavi v bran in aktivira sistem za varstvo porabni
kov po vsej državi pred podivjanimi cenami in enormnimi 
Podražitvami vseh proizvodov, še zlasti hrane, javno pa naj 
stopi na prste tudi špekulativnemu obnašanju trgovcev in 
proizvajalcev. O tem, kako naj bi to dosegli, so se novinarji 
»orbe pogovarjali z Dušanom Celebičem, sekretarjem sekcije 

SZDLJ za družbenoekonomske odnose.
»Hkrati s spiskom zahtev smo 

Poslali tudi apel, naj se porabniki 
sami organizirajo, saj iz domala 
vseh koncev in krajev države do
bivamo informacije zrevcitiranih 
ljudi o vsakodnevnem bombardi
ranju z vse večjimi in večjimi ce
nami blaga in storitev, ki so vrh 
vsega še čedalje slabše kakovo
sti,« je povedal Celebič. »Porabni
ki so torej dvakrat oškodovani: 
Predrago plačajo nekakovostno, 
y zadnjem času pa, žal, tudi zdrav
ju škodljivo hrano. Takšen polo
žaj zahteva od vseh pristojnih in 
odgovornih v državi, da s kon
kretnimi potezami zavarujejo po
rabnike, ker so doslej veljavni 
Pfedpisi za to področje nezadost
en Pa še teh se ne držijo. Praksa 
Je pokazala, da so v takih prime- 
rih najboljše rezultate dosegli sa
moorganiziram porabniki, ki so 
bili neposredno ogroženi.«

Sekcija ZK SZDLJ za družbe
noekonomske odnose je problem 
torej dvignila na najvišjo politič
no raven. Sistemi organiziranih 
porabnikov - od potrošniških 
svetov v krajevnih skupnostih in 
občinah in prek centrov porabni
kov y velikih mestih do Koordi- 
nacijskega odbora sveta porabni

kov Jugoslavije - naj bi poslej 
redno spremljali in evidentirali 
čezmerna povečanja cen ter neka
kovostnih izdelkov in storitev, pa 
tudi nekorektne odnose do po
rabnikov, najrazličnejše malver
zacije in sploh vse anomalije, ki 
se pojavljajo na tržišču. Takšne 
akcije javnega »obrekovanja« bi 
lahko - pogojno rečeno - pripe
ljale celo do bojkota teh izdelkov 
in njhovih proizvajalcev. Seveda 
na izključno ekonomskih os
novah.

Čelebič je nato povedal, da so 
predsedniku zvezne vlade Anteju 
Markoviču poslali pismo, v kate
rem zahtevajo pogovor z njim. Na 
njem bi ocenili možnosti za učin
kovitejšo aktivnost organiziranih 
porabnikov v naši državi. Za to 
priložnost so pripravili 22 vpra
šanj, pa tudi odgovore nanje, do 
katerih so prišli s pomočjo izku
šenj potrošniških organizacij iz 
razvitih držav tržnega gospodar
stva. »Pismo predsedniku ZIS je 
sicer rezultat zahteve zadnje kon
ference sveta porabnikov Jugo
slavije, ki je bila spomladi v Spli
tu. Odtlej smo opravili več pogo
vorov v Skupščini SFRJ, na svetu 
ZSJ in v nekaterih za to pristoj

nih sekretariatih ZIS. Vzpostavili 
smo ozračje dobre volje, kakšnih 
konkretnejših korakov pa še ni
smo storili, čeprav ocenjujemo, 
da se naše pobude lepo .pokriva
jo’ z vladnim programom tržnega 
gospodarstva, ki zahteva tudi 
ukrepe za napredovanje lojalne 
konkurence in kontrolo neko
rektnega poslovanja,« nadaljuje 
Čelebič. »Sicer so pa po svetu 
društva porabnikov nevladne in
stitucije; sami se financirajo, izda
jajo publikacije in časopise, v ka
terih sproti obveščajo javnost 
o neopravičenih povečevanjih 
cen določenih proizvodov in sto
ritev ... in so sploh izredno vpliv
na. Vsak proizvajalec, ki dobi pe
čat društva porabnikov, dobi 
hkrati tudi zeleno luč za tržišče, 
saj tisti, ki kupujejo njihovo blago 
ali storitve, verjamejo temu peča
tu ter realni ceni in kakovosti ti
stega, za kar so se odločili.

Pri nas bi morale biti oblike sa- 
moorganiziranosti porabnikov 
sprva še vladne inštitucije oziro
ma telesa SZDL, da bi si zagotovi
le začetna materialna sredstva za 
delo. Sicer pa obstajajo viri in 
možnosti njihovega financiranja 
tudi mimo proračuna republik in 
federacije. V mislih imam tista 
sredstva od kazni za gospodarske 
prekrške na škodo porabnikov, ki 
bi jih lahko porabili za financira
nje dela, če jih že porabnikom ne 
moremo vrniti,« je pogovor za 
Borbo sklenil Dušan Čelebič.

Priredil: D. K.

Primer Šimic ali Vasic?

PREDSEDNIKU 
JUGOSLOVANSKIH 
SINDIKATOV SE MAJE 
STOLČEK

Bosanci, z njimi pa tudi Zvez; 
ndikatov Jugoslavije, imajo not 
imer, da ne rečem kar afero 

aJ\.za predsednika sveta ZS. 
p"dJelka Vasiča, ki se mu, sode« 
oniv- Pu bosanskohercegovsk« 
£ Jbčne scene, precej majejo tl; 
n n°gami. Tako ni nikjer reče 
tak i ne ki bil Vasič prisiljen ž< 
čeli, • ratek enoletni mandat n; 
s^ra jugoslovanskih sindikatov š« 
se r.Jsak na vsega nekaj mesecev 
pray^i,?odstopiti! Za kaj pravza

sJ^kikalni delavci z dobrin 
jo r^iom se verjetno še spomni 
gfe P‘®ta, ki ga je na šestem kon 
1qo9u Zveze sindikatov BiH let; 
član b°* * * * vzročil zeniški železar ir 
Svetu °bčinskega sindikalneg; 
je v V te?n mestu Ante Simič, k« 
op0? svd)i razpravi med drugin 
takšn°ri .na »posameznike, ki z; 
%irn]lrni a.k drugačnimi govorni 
sPoriaPVlti govorijo o ukrepih go 
vsakf.rS^e stabilizacije, o vedenji 

§a Posameznika, sami pa s«

vedejo drugače. Zapravljajo druž
bena sredstva, četudi kreditna, se 
vozijo z družbenimi avtomobili, 
včasih tudi v tistih smereh, koder 
vozijo zares udobni vlaki in avto
busi, neredko pa se takšni vozijo 
z družbenimi avtomobili in celo 
s helikopterji na dopust in počit
niške hiše.« Pravcato buijo med 
delegati, še zlasti pa med takratno 
bosanskohercegovsko oligarhijo 
pa je Simič zagnal s svojimi štiri
mi predlogi, ki naj bi jih zapisali 
v sklepni kongresni dokument. 
Za tiste čase in za mnoge ugledne 
bosanske tovariše je bil prav ne
zaslišan tale: »Kakor koli nezako
nito pridobljeno premoženje naj 
bi zakonito odvzeli, naj bi ga naci
onalizirali in uporabili v družbene 
namene.«

Epilog te bogokletne Simičeve 
sindikalne odisejade je znan: sam 
jih je kmalu po kongresu dobil 
lepo po prstih, pri čemer naj bi 
sodeloval tudi takratni član vod
stva bosanskohercegovskih sin

dikatov in zdajšnji predsednik 
sveta ZSJ Andjelko Vasič.

Seveda bi bilo vse lepo in prav, 
če se v BiH od tedaj do danes ne 
bi temeljito spremenili politični 
časi, če ne bi prišlo do razvpite 
neumske afere, katere prvi pla
menček je po splošnem mnenju 
prižgal prav Ante Simič, kije, kot 
sam pravi, z njenim razpletom do
bil svojo moralno in politično za
doščenje. Tako pa...

Tako pa, kot piše dobro obveš
čen bosanski novinar Vlastimir 
Mijovič v zagrebškem Danasu, 
»sindikalni delavci zeniške Žele
zarne že dve leti zahtevajo, da se 
ugotovi odgovornost za tedanje 
občinske funkcionaije, od komi
teja do sindikalnega vodstva, ki 
se je nad Simičem preprosto iz
življalo. Tu pa so tudi imena ne
katerih republiških funkcionar
jev, Vasičevo v prvi vrsti...«

V javnosti Bosne in Hercegovi
ne se ta čas odvijajo ogorčene re

Pet minut z Albertom Velerjem, 
predsednikom konference sindikata 
v Tamu

Predsednik 
za vse čase
- Predsednik sindikata v novih razmerah, z novimi nalogami 
sindikata...

»Pri nas pripravljamo reorganizacijo sindikata v skladu s prenovo 
podjetja za začetek prihodnjega leta (podjetje je že reorganizirano, op. 
p.). Zdaj imamo 13 komisij, imamo strokovno-političnega delavca 
profesionalca, računamo pa, da bodo komisije strokovno še bolj 
okrepili, tako da bo sindikat z njihovo pomočjo lahko obvladoval vsa 
nastajajoča nova vprašanja. Od predsednika sindikata je težko priča
kovati, da bi se spoznal razen v osnovi, na ekonomiko, pravo, da bi bil 
strokovnjak za finance, devizna vprašanja.«
- Torej predsednik sindikata v prihodnje le ne bi mogel biti 
kdorkoli, že zaradi izobrazbe ne...

»Vodja sindikata v podjetju mora biti ne le vodja, ampak tudi 
poznavalec zadev, saj mora na sestankih marsikdaj v trenutku reagi
rati na novo postavljena ali »odkrita« dejstva. »Težko je sicer reči, da 
je dovolj dobra ta ali ona stopnja izobrazbe, safmora biti predsednik 
sindikata tudi dober vodja, mora znati z ljudmi. Menim pa, da bi vsaj 
sarednješolsko izobrazbo moral imeti.«
- Se vam zdi, da bodo nove naloge sindikata, glede na to, da so 
zastavljene nekolikanj ožje, kot nekdaj, olajšale delo?

»Problematika, ki seje zdaj in se bo še zvalila na sindikat, je po teži
v primerjavi s tisto pred nekaj leti v razmerju sto proti ena. Slab 
gospodarski položaj je odprl nič koliko problemov, ki jih prej prak
tično nismo poznali.«
- Ali bo zavoljo tega treba sindikalne funkcionarje še dodatno 
izobraževati?

»No, moram biti na tekočem z vsemi dogodki, da odgovarjam 
delavcem na vprašanja, dajem pojasnila itd. Seje so v popoldanskem 
času... Izobraževanje pa, no, vsekakor je potrebno.
- V sindikatih teče zdaj razprava o tem, na koliko članov - v kako 
velikem kolektivu naj bi imeli predsednika sindikata, profesi
onalca, v kakšnem pa neprofesionalnega poverjenika. Kaj sodite 
o tem vprašanju?

»Težko bi rekel, ali je treba imeti profesionalca na tisoč ali več ali 
manj delavcev. Menim pa, naj se to vprašanje rešuje glede na proble
matiko in vsebino dela v posameznem okolju. Vsekakor pa bo treba 
pri reorganizaciji sindikata okrepiti pomožno povezanost in v repu
bliškem svetu dati več prostora republiškim odborom kot predstav
nikom dejavnosti.«
- V sindikatih se veliko razpravlja o načinu delitve članarine, 
praktično nič pa o višini...

»Ja, tudi o višini bi bilo dobro razmišljati. Če sindikat nima denarja, 
ne vem, kako bo organiziral stavko ali zagotavljal socialno pomoč. 
Prepričan sem, da bi da bi delavci tam, kjer bi čutili sindikat, kaj 
imeli od njega, pristali tudi na precej višjo članarino - da bi ta ■ 
sindikat lahko deloval.«
- Lani so se razširile v Mariboru govorice, naj bi bil predsednik 
sindikata plačan od članarine. Vaš komentar...

»Takole sem vrnil žogico: ali tisti, ki to pravijo, menijo, da bom bolj 
sindikalno razmišljal, če bom plačan iz članarine? Tak predlog potem 
ni prodrl, vendar pa se zdaj delo predsednika sindikata ocenjuje.«
- Lani so vas nakaj kritizirali ob veliki mariborski stavki...

Da. Ocenili so, da nisem deloval primerno, ker nisem organiziral
stavke in sem tri mesece dobival za deset odstotkov nižjo plačo. 
Stavkovni odbor seje oblikoval šele po sedmih urah stavke in to je 
bil vzrok za slabo oceno, češ da sindikat ni odigral svoje vloge.«
- Ste zamerili?

»Zakaj ? Zmenili smo se za pravila igre in ta so delovala. To je vse.«
Boris Rugelj

akcije spričo tedanjega vedenja 
sedanjega predsednika sveta ZŠJ 
Andjelka Vasiča. Posamezne sin
dikalne organizacije (največ v no
vinarskih hišah) iz protesta ne 
plačujejo sindikalne članarine in 
poudarjajo, da tega ne bodo poče
le vse dotlej, dokler ne bo ugotov
ljena Vasičeva odgovornost.

Vasič se brani kot ve in zna. 
Poudarja, da je takrat sicer v vod
stvu sindikatov BiH skrbel za ze- 
niško območje, daje sodeloval na 
seji, na kateri so »žagali« Simiča, 
vendar zgolj po službeni dolžno
sti in da osebno ni sodeloval v go
nji proti njemu. Zahteva, da se 
v celoti objavi magnetogram s te 
seje in se brani z rahlo preživelim, 
in vsaj po mojem mnenju za lase 
privlečenim argumentom, češ da 
se prek njegovega hrbta pravza
prav napada sindikat.

Na to mu Mijovič v Danasu od
govarja, da »nima prav, ko trdi, da 
so napadi nanj vzpodbujeni z nje

govim političnim napredova
njem. Res je_, da se njegovo ime 
ob primeru Simič zdaj pogosteje 
omenja, vendar je tudi res, da je 
bilo že dosti prej, ko je bil Vasič 
še v republiškem sindikatu, med 
odgovornimi za Simičevo šikani
ranje redno tudi njegovo ime. Ka
ko tudi ne, ko pa se Vasičeve vlo
ge v tem primeru preprosto ne 
more obiti.«

Seveda ne bi rad delal računa 
brez krčmarja, kar pomeni, da je 
še prezgodaj soditi o Vasičevi 
»krivdi« kot tudi o morebitni za
menjavi prvega človeka jugoslo
vanskih sindikatov. Vsekakor pa 
je moč reči, da gre Vasiču hudo za 
nohte, kar po svoje govori tudi 
podatek, po katerem naj bi o »pri
meru Simič« (verjetno bi bolj 
ustrezalo ime Vasič, op. I. K.) 
predsedstvo bosanskohercegov
skih sindikatov razpravljalo in 
sprejelo ustrezno stališče na za
četku septembra.

I.K.
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Zanemarjen neposredni stik pri obveščanju

VODJA POMEMBEN,
A PREVEČKRAT PREZRT ČLEN
Kar tri glasila delovnih organizacij, ki so izšla v zadnjem 
mesecu, se ukvarjajo z vprašanji, kako učinkovito obvestiti 
delavce v neposrednem stiku. Pri tem, ko je raziskava RS ZSS 
iz leta 1988 pokazala, da delavci dajejo odločilno prednost 
ustnim informacijam, pogovoru, v treh velikih slovenskih DO 
opozarjajo, da »je prav gotovo pri nas najslabši člen obvešča
nje in komuniciranje v neposrednem odnosu nadrejenih do 
neposrednih izvrševalcev del in nalog« (Litostroj). To potrju
jejo tudi negodovanja in številna vprašanja delavcev ter vse 
več neformalnih in izkrivljenih informacij, ki jim ljudje raje 
verjamejo kakor zapisnikom, internim informacijam in časo
pisom.

V Metalni Maribor, ki ima ene
ga najbolj strokovno oskrbovanih 
in razvitih večmedijskih sistemov 
za interno javnost, je posebna 
skrb namenjena obveščanju de
lavcev na gradbiščih doma in 
v tujini. Strokovna služba v Me
talni priznava, da ni povsem zado
voljna s tem vidikom oblikovanja 
interne javnosti (delovnega ko
lektiva). Ubada se s številnimi 
ovirami pri sprotnem pošiljanju 
pisnih informacij gradbiščem, 
prav tako pa z nepripravljenostjo 
prejemnikov, da bi se potrudili in 
se seznanili s ponujenimi dobri
nami.

Temeljna organizacija monter
jev na terenu ne zagotavlja sproti 
pretočnih kanalov informiranja, 
pa tud sporočila večkrat sežejo le 
do vodje gradbišča. Koliko so jih 
deležni delavci, je vprašanje. Mi
mogrede, povsem enake izkušnje 
imamo tudi v gradbeniških toz
dih. »Ne gre le za delovno dolž
nost, gre še za kaj več!« opozarja
jo v Metalni. Anketa med vodji 
gradbišč je pokazala, da večina 
uporablja za informiranje skupin 
obvestila, ki jih izdaja informativ
na služba. Šele na drugem mestu 
je pri njih ustna informacija na 
tretjem glasilo, za njim pa telefon 
in sporočila po pošti. Na zunanjih 
gradbiščih nasploh primanjkuje 
dnevnega časopisja. Prizadeva
nja, da bi vsaj na večjih gradbiš

čih uporabljali sodobno in pri
vlačno videotehniko, le počasi 
prodirajo.

V Metalni vidijo možnosti za 
višjo stopnjo obveščenosti delav
cev po gradbiščih, prvič, v odpra
vi zamaškov v kanalih komunici
ranja med sedežem podjetja in 
gradbišči; drugič, v polnem izko
ristku uveljavljenih občil (dovolj 
pravočasno ali takoj prejetih izvo
dov informacij); tretjič, v ustnem 
obveščanju med delovnim ča
som, kar naj bo, in to je tudi de
lovna obveznost, naloga vodje 
gradbišča. - Kako visoko so ran- 
girani med delavci vodje kot pre
našalci informacij (pa ne le na 
gradbiščih), je pokazala tudi že 
omenjena raziskava RS ZSS o ob
veščanju v ozdih iz leta 1988. Po
men tega dragocenega in vedno 
razpoložljivega člena se premalo 
zavedajo tudi sindikati pri svojih 
akcijah.

V Železarni Ravne so izdelali 
poseben vprašalnik, ki naj ugoto
vi razmere v sistemu ustnega ob
veščanja v tovarni med ravnatelji- 
delavci tozda ali delovne skupno
sti. Preverjali so vpliv in širino 
delovanja vseh internih virov 
(medijev) obveščanja, njihovo 
mobilizacijsko vrednost, učinke 
in pomanjkljivosti.

Ugotovitve, ki so jih lahko izo
blikovali po dobljenih odgovorih,

so značilne tudi za marsikateri 
drug kolektiv:

- o dogajanju v ozdih so najbolj 
obveščeni vodilni delavci, redno 
in iz vseh dostopnih virov,
- odstotek obveščenosti pade 

za več ko polovico že na prvi nižji 
hierarhični stopnji,

- delovodje so redno obveščeni 
le še četrtino toliko kakor vodilni,

- redna obveščenost vodij sa
moupravnih delovnih skupin 
znaša manj ko desetino obvešče
nosti vodstev, obveščenost pred
stavnikov DPO pa dobro šestino.

Strokovna služba v tovarni se 
nagiba k naslednji razlagi: ravna
teljev prvi krog sodelavcev mora 
biti dobro obveščen, da bi delo 
v reprodukcijski verigi moglo po

tekati zadovoljivo. Vodje, ki skr
bijo le za posamezne oddelke pro
izvodnje, za opravljanje dela ne 
potrebujejo toliko informacij 
z ravni DO; bržkone ravnatelji in
formacijam z ravni DO ne pripi
sujejo velike motivacijske moči.

Urednik v Železarni ugotavlja, 
da sistem ustnega obveščanja, ki 
je bil zakonjen po ZZD za vodilne 
delavce, v dobrem desetletju ni
koli ni povsem zaživel. »Najbrž je 
bilo sploh iluzorno nalagati rav
nateljem poleg skrbi za doseganje 
ciljev v proizvodnji (...) še skrb za 
obveščanje in je ta zakonska zah
teva ena več v vrsti vizij, ki jih ni 
bilo mogoče prenesti iz zakona 
v življenje. Toda v tem primeru bi 
bilo pač treba dolžnost obvešča

nja bodisi črtati ali pa jo nanov0 
definirati.«

Sklep, ki sledi iz takšnega ptfj 
misleka, velja ne le za omenjen 
DO, pač pa za vse - da bi morajo 
ob reorganizaciji v podjetja skla^ 
no z reorganiziranem smaoV' 
pravljanja domisliti tudi sistem 
(neposrednega) obveščanja za vs. 
ravni organiziranosti. Pri tem 
bilo smiselno uzakoniti v sloš# 
aktih podjetja tiste izkušnje, ki *' 
se doslej obnesle doma ali v s 
rodnih organizacijah. Nujno > 
opredeliti vzajemne odnose v tS 
zi z obveščanjem v trojici: v° 
stvo-sindikat-delovni kolekt* 
(samouprava).

Jaro Nova*

Ob rob sodnemu epilogu novomeške afere

MONTIRANI PROCES 
SPLAVAL PO KRKI
Sodni epilog razvpite novomeške gradbene afere je znan: 
v štirinajstih kilogramih zbranega obtožnega gradiva ni 
dokazov, da so obtoženi storili očitana jim kazniva dejanja 
(grabež in nagovarjanje h grabežu pri gradnji hiš B. Kovačiča 
in B. Zajca), zato je tožilec po več kot dveh letih in pol 
umakinil obtožnico, ljubljansko temeljno sodišče pa ustavilo 
preiskavo. S tem so se docela uresničile preroške besede 
nestorja slovenskega prava prof. dr. Ljuba Bavcona, ki je tisti 
čas v uvodniku pod pomenljivim podnaslovom »Pravna 
država ali nasilni primitivizem?« v Naših razgledih med dru
gim zapisal: »Pred meseci se je nekaj podobnega dogajalo 
v Novem mestu. Ko pa se je izpraznil napihnjeni balon, je 
ostalo zelo malo, če sploh kaj. A ostali so prizadeti ljudje, ki 
ne vedo prav dobro, v čigavem interesu in v imenu česa so 
postali žrtev, in povečuje se nezaupanje v oblast.«
No, resnici na ljubo je treba reči, 
da takšen izid te žalostne in 
v marsičem zelo poučne novome
ške zgodbe za vse tiste novinaije, 
ki smo že od vsega začetka trdili, 
da ne gre za kriminal, temveč za 
politični obračun boljševistične
ga dela novomeške oblasti z nek
danjim županom Boštjanom Ko
vačičem in tedanjim direktorjem 
Iskre Tenel Božidarjem Zajcem, 
ni nobeno presenečenje. Debelo

pa so seveda morali pogledati vsi 
tisti z nasprotnega brega, ki so 
boljševikom služili kot zvesto 
sredstvo za uresničitev njihovih 
ciljev v tem montiranem procesu, 
ki so na nas zlivali smrdečo gnoj
nico, si izmišljevali takšne in dru
gačne laži, odprli pravcato tovar
no za proizvodnjo političnih mr
tvecev in nas celo celo preganjali 
po sodiščih.

Po vsem tem so, kot pravi prof.

Bavcon, ostali prizadeti ljudje. 
Tega se očitno zelo dobro zaveda
jo tudi v osrednjem slovenskem 
časniku Delu, v katerem so, ne da 
bi čakali na takšen ali drugačen 
namig »od zgoraj«, pogumno za
stavili vprašanje moralne in poli
tične rehabilitacije po nedolžnem 
osumljenih in odstavljenih. Delov 
komentator ugotavlja, da sodni 
konec te zgodbe malo pomaga 
vsem skupaj, »če novomeška 
gradbena afera ne bo dobila še 
svojega nesodnega epiloga. Če si 
ti ljudje še enkrat ne bodo pogle
dali v oči, ugotovili, kdo je bil kriv 
in kdo vse je plačal račun za na- 
pleteničeno afero, in se vsaj za 
naprej odločili, da z odstranjeva
njem očitno sposobnih in o pro
duktivnejšem delu prepričanih 
ljudi ne gre ohranjati lažnega, ta
ko malo učinkovitega miru.«

Seveda ne gre dvomiti o dobro
namernosti takšne ugotovitve 
pisca v Delu. Prav tako se verjet
no ne bi kazalo kaj dosti spraševa

ti o utemeljenosti tistega dela nje
govega razmišljanja, ki teži 
k okrivanju krivcev in onih, ki so 
plačali račun za napleteničeno 
afero. Naravnost pa velja reči, da 
za Novomeščane in za vse nas ni 
rešitev v tem, če se bodo zdaj 
tisti, ki so montirali procese, od
ločili, da tega ne bodo več počeli. 
Ne, kajti takšna rešitev bi pome
nila, da je naša pravna varnost 
odvisna predvsem od ljudi, za ka
tere vsi vemo, v kateri - do še 
pred kratkim edino dovoljeni 
- stranki so bili in kaj so v njej 
počeli.

Zares varne in svobodne se bo
mo počutili šele, ko bodo pri nas 
dovoljene vse stranke in ko nobe
ni od njih ne bomo a priori in 
enkrat za vselej priznavali tako 
imenovanega avantgardnega sta
tusa. Prav v tem je namreč iskati 
enega poglavitnih temeljev, na 
katerem naj bi zrasla pravna drža
va, ki ne bo zgolj sinonim za edi
no dovoljeno stranko in v kateri 
bomo svobodno, tajno in nepo
sredno volili svoje politične pred
stavnike. Dokler pa se bodo ti 
predstavniki volili sami med se
boj v edino dovoljeni avntgardni 
stranki, ki bo hkrati tudi država, 
se pravi tudi sodišče, vojska, poli
cija in tisk, bo tudi ena sama 
(pre)vladujoča resnica. In prav 
nič ne bo zaleglo, če bodo nekate
ri to resnico še naprej pisali z veli

ko začetnico, kajti že od pamtiv 
ka sem je na dlani, daje v vsakem 
enostrankarskem režimu dovolj, 
na le ena resnica in da vsakdo, 
si drzne razglašati še kakšno dr» 
go, tvega, da ga bo edina Stranj 
brezobzirno in z vsemi sre<*s^. 
(tudi z montiranim procesom) P 
litično omrtvila. Takšen je pa* .1, 
lezni zakon strukturiranja h® 
ševistične oligarhije in natamV 
to se je zgodilo tudi z Boštjan , 
Kovačičem in Božidarjem 
cem, kar je v nekem t.renUno' 
prav lucidno dojel novinar 
lenjskega lista, ko je Majan 
er zapisal, da je zanj novom 
župan že politično mrtev.

Gotovo je, da bi imel Bauer 
pred nekaj leti popolnoma pr f 
da bi šla njegova ugotovitev® 
la v kontekst edine in vladaj , 
resnice. Toda več kot °č!tn jj0g 
o tem zgovorno priča sodni ep f 
novomeške afere, da se je 
skupaj z vsemi tistimi, ki so 9 
hali in vodili novomeški P ^ 
zakalkuliral v nečem osnovn , 
ni upošteval prvih l35*®^ o 
bajajoče slovenske ‘tudj
ta končno prišla do ziveg .^j 
dolgoeltni ledeno sibirski ^ 
v Novem mestu? Odgo jo 
vprašanje bi morali dobit . ^ 
volitev prihodnjega leta, kii de- 
bile menda prvič po vojni 
mokratične. . tr,0



KAKO GOSPODARIMO Ljubljana, 18. avgusta 1989 Delavska enotnost 7

Andrej Cimerman, predsednik OS ZSS Ljubljana Šiška 
o rdečih številkah letošnjega gospodarskega polletja 
v njihovi občini

POZOR: PRED VRATI 
SO STEČAJI!PREJELI SMO

Odprto pismo 
sindikatu 
Železarne Štore

Kljub neustrezni politiki sindi
kata Železarne Štore (ŽŠ) v celoti, 
je le-ta do uveljavitve Neodvisnih 
sindikatov Slovenije le tista poli
tična grupacija, ki za zdaj še edina 
lahko postavlja določene zahteve 
tudi generalnemu direktorju ŽŠ.

Mislim konkretno na zahteve 
po delitvi osebnih dohodkov. In 
katere zahteve je sindikat ŽŠ 
spregledal, pa jih zaradi delavcev 
ne bi smel:

1. Rast osebnih dohodkov (bru
to vrednost točke) za julij je bila 
v ŽŠ 26%, rast življenjskih stro
škov v tem mesecu pa je bila po 
oceni Zavoda za statistiko SRS 
31,8%. Sindikat ne bi smel nekri
tično prek tega že zato ne, ker:

2. Plača generalnega direktorja 
ŽŠ je za junij znašala 21.554.280 
din. S tem se je razmerje v ZŠ 
dvignilo na 1:7,29 ob hkratnem

Dr. Anton Prijatelj

- DOPUST NAM JE POTREBEN
- kdaj na dopust in kam
~ kaj pričakujemo od dopusta 
~ podaljšani prazniki 
~ dopust upokojencev

največ dopusta poleti
~ dopust v hribih, na morju, v topli- 
cah' pri sorodnikih, doma 

Popotovanje na tuje 
pot na dopust

~ dopust v počitniškem domu, 
v kampu

pRVA POMOČ NA DOPUSTU POLETI 
~ aids
~ kačji pik, meduze, ose, čebele, 
P®lki, ježki, ribe s strupenimi bodica- 
m'' komarji, klopi, limska bolezen 

pomoč pri utopitvah, sončarica in 
toPlotna kap 

alergija
zdravila in bolezni na dopustu

povprečnem OD za junij 4.844.528 
z razmerjem do najvišjega OD 
4,45! To razmerje smo še pred 
kratkim imeli za najvišje!

Trdim, da je plača generalnega 
direktorja:

a) nezakonita, ker se je poveča
la mimo določil samoupravnega 
sporazuma o skupnih osnovah in 
merilih za razporejanje čistega 
dohodka ter delitev sredstev za 
OD in sredstev sklada skupne po
rabe v ŽŠ

b) neupravičeno visoka glede 
na:

- plače njegovih kolegov v ŽR 
(13.514.620) in ŽJ (14.712.712)

- povprečni OD v ŽŠ, ki so naj
nižji med slovenskimi železarna
mi za obdobje, I-VI/1989

- rezultate ŽŠ v daljšem časov
nem obdobju oziroma

- na plače direktorjev tudi na 
celjskem območju ter nenazadnje 
glede na

- določila družbenega dogovo
ra in strokovnih podlag v SRS, ki 
jih je podpisal sindikat!

Ti dokumenti predvidevzgo naj
višje razmerje za najuspešnejšo 
firmo v SRS 1:7,2. To bi v tem 
primeru morda veljalo za Gorenje 
iz Titovega Velenja, seveda ob po
goju, da bi delavec iz Gorenja tudi 
z minimalno plačo lahko živel kot 
človek!

O tem bi verjetno kazalo argu
mentirano še kaj reči, pa mi, žal, 
niso dostopne ustrezne informa
cije. Pričakujem, da bo o tem 
kakšno rekel tudi sedaj legitimni 
sindikat. Upam, ker sicer ni vgjen 
odgovarjati na pisne pobude de
lavcev znotraj ŽŠ. Zato je to pi
smo tudi javno.

Silvester Drevenšek

NOVA KNJIGA

Počitniški priročnik za dopust 
poleti in pozimi!

TUDI POZIMI GREMO NA DOPUST
- dopust pozimi
- smučanje
- poškodbe na snegu in prva 
pomoč
- prva pomoč pri zlomih

Torej priročnik, ki ga boste jemali 
s seboj na dopust!

Cena 58.800 din. Knjigarnam prizna
vamo običajen knjigotrški rabat.

Naročila pošljite na naslov:

ČZP ENOTNOST, Dalmatinova 4, 
61000 LJUBLJANA, telefon 321-255.

Želimo vam prijetne počitnice!

»Statistika je kot bikini: 
mnogo odkriva, bistvo pa 
vendarle — zakriva« je po 
pregledu polletnih rezulta
tov gospodarjenja v ljubljan
ski občini Šiška (raz)sodil 
Andrej Cimerman, (amater
ski!) predsednik tamkajšnje
ga občinskega sindikalnega 
sveta, in to staro Rodinovo 
misel takole aktualiziral: 
»Bojim se, da je podatek, da 
je kar 29 organizacij združe
nega dela v naši občini pri
delalo za skoraj 170 milijard 
dinarjev izgube, le vrh lede
ne gore. Za ledeno goro je pa 
značilno, saj veste, da ima 
dve tretjini svoje prostorni
ne pod vodo...«

Nzuprej v telegrafskem slogu 
o rezultatih gospodarjenja: 
v prvem polletju letošnjega 
leta je torej 29 organizacij 
združenega dela v občini Ši
ška poslovala z izgubo, ki seje 
je nabralo za 169 milijard 599 
milijonov 548 tisoč dinarjev 
ali za 8,7-krat več kot v ena
kem obdobju lani, ko je »sa
mo« 12 ozdov poslovalo z iz
gubo v skupnem znesku
19.514.356 tisoč dinarjev. Ob 
zaključnem računu za leto 
1988 se je temu »klubu« pri
družila še ena firma, tako da 
jih je bilo 13 s skupno
38.941.356 tisoč dinarji minu
sa v blagajni. V letošnjih še
stih mesecih pa seje ta znesek 
povečal kar za 4,5-krat, število 
izgubarjev pa se je podvojilo. 
To naj bi bil po Cimermanu 
uvodoma omenjeni vrh lede
ne gore. In kje sta drugi dve 
tretjini? »Prepričan sem ,da 
so zavoljo nenehnih spremi
njanj računovodske zakono
daje ti podeatki zelo zameglje
ni,« pravi Cimerman, »zato bi 
jih morala stroka - predvsem 
v večjih sistemih, ki so tudi 
prikazali največ izgub - te
meljito prevetriti in delavcem 
natočiti čistega vina.«

Še bolj kot rdeče številke pa 
predsednika skrbijo »sindi
kalne« posledice, ki jim uteg
nejo slediti. »Po informacijah, 
sodeč, ki so nam jih posredo
vali sindikalni delavci iz posa
meznih okolij, se bomo že 
v bližnji prihodnosti soočali 
s stečaji posameznih firm. 
Lahko si mislite, kaj to pome
ni,« nadaljuje Cimerman, 
v isti sapi pa pove, da so že 
pred dobrim letom naslovili 
pismo strokovnjakom vseh 
ravni - od tozdovskih do re
publiških torej - naj storijo 
vse, kar je v njihovih močeh, 
da bi oživili proizvodnjo in 
s tem izboljšali materialno os
novo dela. Opozorili so jih tu
di na problematiko morebit
nih ekonomskih in tehnolo
ških presežkov in zahtevali 
pojasnilo, kaj bodo storili, če 
bo do njih prišlo. Ker takim in 
tolikim pomoč iz sindikalne 
članarine namreč ne bi zadoš
čala za preživetje, sojih hkrati 
opomnili tudi na razmišljanja 
o finančnih virih pomoči. Pa

so v sindikatih razočarano 
ugotovili le to, da se število 
zaposlenih v gospodarskih 
todzih zmanjšuje, v t. i. nego
spodarskih pa narašča. »In 
medtem ko strokovnjaki raz
mišljajo o stečajih ali likvida
cijah posameznih firm na ta 
način, da bi v novih podjetjih 
ohranili samo zdrave in obe-

»V kri nam je že prišlo, da je 
za marsikakšno težavo v go
spodarstvu kriva - inflaci
ja,« je med pogovorom več
krat dejal Andrej Cimerman. 
»To gotovo drži. Vendar pa 
se ne morem znebiti črva 
v duši, ki mi vrta, da določe
nim strukturam v naši druž
bi ta inflacija na nek način 
ustreza. Če jim namreč ne bi, 
bi v tistih inštitucijah siste
ma, kjer ,padajo’ odločitve, 
gotovo sprejeli tudi kakšno 
tako, ki bi tega zlodeja nače
la že v začetni fazi. Pa bo 
takšno .logiko’ treba prese
kati, če se naj gremo tržno 
ekonomijo, ki nas edina lah
ko približa Evropi ’92«.

tavne programe, pa v sindika
tih spoznavamo, da bodo ste
čaji izrečeni samo proizvod
nim tozdom; da se bomo torej 
soočali samo s tehnološkimi 
presežki. Na takšne rešitve pa 
sindikat nikakor ne sme pri
stajati in tudi ne bo,« je odlo
čen Cimerman. Po njegovem 
mnenju je zato treba prevetri
ti, kaj je z odgovornostjo stro
kovnjakov v tozdih »skupne
ga pomena«, delovnih skup

nostih skupnih služb in v soz
dih, nenazadnje pa tudi 
v vseh drugih strokovnih aso
ciacijah, ki naj bi služile go
spodarstvu za iskanje donos
nih programov, učinkovitega 
marketinga in podobno.

»Ugotavljamo tudi, da v para
grafih, ki govorijo o stečaju, 
ni opredeljena odgovornost 
subjektov, ki so vpete v nad
gradnjo posameznih tozdov. 
V končni fazi to lahko pomeni 
tudi to, da bodo izigrali upni
ke, ogrozili zaposlenost pred
vsem na proizvodnih delov
nih mestih.... vsa druga .stro
ka’ pa bo .svetila’ dalje, ker se 
ji pač ne more nič zgoditi,« 
nadaljuje Cimerman. »Drug 
problem, ki se pojavlja ob 
takšnih stečajih, kakršnim 
smo bili v zadnjem času priča 
v sežanski Iskri, Iskri Mikro
elektroniki ali Tomosu je, da 
se zmanjšuje proizvodnja. In 
če že mora tako biti (?), potem 
bi bilo prav, da bi zmanjševali 
zaposlovanje tudi v vsej nad
gradnji, ker samo obremenju
je tisto gospodarstvo, ki je še 
v funkciji. Skratka: tisti, ki 
bodo ostali, bodo več dajali. 
Zato je res skrajni čas, da se 
vsi odgovorni strokovni sub
jekti začnejo ukvaijati z iska
nji tistih optimalnih rešitev, 
ki naj bi oživile proizvodnjo.« 
In kaj naj v takšnih razmerah 
storijo sindikati? »Na kritično 
ustvarjalen način moramo 
prisluhniti zahtevam član
stva, predvsem delavcem 
v proizvodnji in postati pravi 
- sindikat.«

Damjan Križnik

KAKO IN
KAM NA DOPUST
Iz vsebine:
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Gojko Mraovič, od Titovega gardista do Kristusa na križu

POLITIKA KOT USODA
Gojko Mraovič je, kar recimo po domače, sila zanimiv tip. 
Z vsem mogočim se je že ubadal, toda politika mu je sledila 
kot pes. Bolj je bežal od nje, bolj mu je bila za petami. Ko je 
skušal to svojo usodo spoznati, ji celo znanstveno priti do 
obisti, je lahko spoznal le nekaj — bolj jo pozna, bolj je 
neusmiljena. Ko nam je predel svojo življenjsko štorijo, jo je 
popestril z nekaj fotografijami. Najbolj smo si zapomnili dve 
— ves poškrobljen in strumen v uniformi Titove garde in 
potem dolgolas, bradat, gol in slok, ko so ga prijatelji prive
zali na križ.

Rodil se je v Pulju, Srb po narod
nosti. Oče je bil miličnik, pa so se 
pogosto selili. Osnovno šolo je kon
čal v Novi Kapeli, srednjo elektro
tehnično v Novi Gradiški, potem 
pa je zbolel:

»Zaradi bolezni sem zamudil vpis 
na fakulteto, naknadni vpis pa je 
imela le strojna fakulteta v Banjalu
ki. Tako sem se vpisal bolj na silo in 
temu primerno študiral. Fakulteto 
sem pustil po deetih mesecih.

Lep čas sem se preživljal z nakla
danjem tovornjakov, hkrati pa opra
vil še tečaj za prometnika v Zagre
bu. Ko sem se znebil uniforme, sem 
se še nekgj časa selil po železnici in 
se nato zasidral v Zagrebu.«

Gojko je torej okusil in skusil 
marsikaj kot vsestransko razgle
danega moža so ga kajpak vključi
li, hm, kako naj dandanašnji temu 
sploh še rečemo? Morda še po sta
rem pa kakorkoli že cinično zveni 
- v družbenopolitično in samou
pravno aktivnost:

Med politiko 
in direktorjem

»Kaj kmalu sem prišel do precej 
visoke šarže, kar za predsednika 
sindikalne konference ZTP Zagreb 
so me izbrali. Pa ne za dolgo. Ena 
prvih nalog, ki sem jih dobil od 
predsednika ROS prometa in zvez 
Hrvaške, je bila nič manj kot zrušiti 
izbor direktorja. Saj ne, da bi se bolj 
bal direktorja, ki je bog in batina 
kot pa sindikalnega funkcionarčka, 
ki je bil polprazen balon smrdljive
ga zraka (čeprav bi bilo tudi to logič
no) - enostavno sem spoznal, da gre 
za čisto oseben obračun z lahnim 
nadihom nacionalne kuhinje. Po 
takšni strupeni godlji pa nisem ho
tel pomagati mešati in odstopil 
sem.«

Gojko pravi, da mu je bilo že na 
samem štartu politike čez glavo 
dovolj. Odločil se je, da z njo ne bo 
imel nobenega opravka več. Hotel 
jo je le spoznati, se prikopati do 
korenov svinjarij v njej in lotil se 
je Marxa.

»Vsega skupaj se je nabralo prav 
do te mere, da sem moral menjati 
službo. To pa na jugoslovanskih že
leznicah ni bila lahka stvar. Povsod 
hočejo soglasje enote, kjer že delaš, 
tega pa mi niso in niso hoteli dati. 
Medtem sem se poročil in ker j e bila 
žena komercialistka na železnici, so 
se naju končno usmilili v Divači. 
Tako rekoč zastonj so dobili dva iz
šolana in izkušena delavca. No, 
z menoj še nekaj za povrh.

Rekel sem že, da sem dvignil roke 
od politike, ko sem spoznal, da je to 
zgolj lovišče vplivnežev! Delavci so 
v tem revirju le divjad ali morda še 
gonjači. Kadar jim pač požvižgajo. 
Odločil sem se držati ob strani, 
a hkrati temeljito spoznati, za kaj 
pravzaprav gre. Vse leto sem pora
bil za sprejemne izpite in se le vpisal 
na Fakulteto za politične vede v Za
grebu. Čeprav ob delu sem študij 
kar uspešno končal.«

Draga varnost
Ker je bil Gojko dober delavec in 

zraven vse bolj še teoretično pod
kovan, so ga na vse kriplje silili 
v»...aktivnosti«. Delo na železnici

pa zahteva celega moža in tudi štu
dij mu je vzel ogromno časa, tako 
da se je kar uspešno izmikal. Do
kler:

»Pred približno sedmimi leti so se 
na železnici kot v družbi nasploh 
okrepile tehnobirokratske težnje. 
To sem kasneje elaboriral na osnovi 
sprememb številnih samoupravnih 
aktov iz tega časa. Temeljni pro
blem je bil, ker je z vse močnejšo 
oblastjo teh struktur hkrati vodene- 
la njihova odgovornost. To je ta na
ša na glavo obrnjena logika. Več 
imaš moči, manj si odgovoren.

Naj skrajšam, takrat se je začel 
tudi pri nas ožiti prostor za kakršno
koli strpnost, normalen, bodisi člo
veški ali strokovni pogovor. Prostor 
seje zaprl za vse, razen za vplivneže, 
za katere pa vemo, kdo, kakšni in po 
kakšnem ključu so pri nas postali 
vplivni.

Kot vodja skupine sem spremljal 
konflikt svojega delavca z direktor
jem. Vključil sem se, ne zaradi poli
tike, ampak ker sem hotel rešiti 
dvoje - čisto človeški problem svo
jega sodelavca in hkrati varnost na 
železnici. Direktor se je požvižgal na 
oboje, na delavca in na varnost pot
nikov. Če se mu je enkrat zareklo in 
če mu dokažeš, da ni imel prav, to 
kajpada ni pomembno. On je šef, on 
je oblast in on mora imeti prav. Vse 
drugo je prazna sapa.

Dlake v jajcu
Ker na to kljub najboljšemu na

menu, da se v takšne stvari ne bom 
vmešaval, nisem mogel, nisem smel 
molčati, je treščilo iz jasnega - po
stal sem samooklicani advokat, za
rotnik, ki se gre nekakšne pametne 
igre, modrijan, ki bi rad zaradi nekaj 
šol vsem solil pamet... Saj reakcijo 
posameznika bi razumel, nisem pa 
mogel dojeti splošne reakcije v tem 
sistemu, če sem enostavno poskusil 
samovoljo posameznika spraviti 
v samoupravne okvire, ki jih je po
stavil sistem sam.«

Pustimo podrobnosti, Gojko je 
bil toliko prepričan, da samovolja 
posameznika ogroža delavca, pot
nike (da o načelih ne govorimo), da 
je o problemu obvestil samouprav
ni delavski nadzor, osnovno orga
nizacijo ZK pa občinski komite 
iste stranke, občinski sindikalni 
svet...

»Za direktorja so sicer ugotavljali, 
da je zagrešil nekaj formalnih spo
drsljajev, name pa se je vsul plaz 
obtožb - samoupravni formalist, 
splektar, zdrahar, nepokornež, huj
skač, nezadovoljnež...

Postal sem torej divjad v prostem 
lovišču. Iskali so mi dlako v jajcu, 
me zalezovali in za lažne ali tudi 
resnične pa nepomembne napake 
sprožali disciplinske postopke. 
Hkrati, ko so me dobesedno prisili
li, da sem sprejel funkcijo predsed
nika disciplinske komisije! Nikoli 
ne bom pozabil zabodenih pogledov 
zunanjih članov tega organa. Eno
stavno se niso znašli, danes na čelu 
senata, jutri na zatožni klopi in to po 
tekočem traku?!

O drugih nagajanjih niti ne bom 
govoril, naj omenim le to, da si nika
kor nisem mogel izboriti niti enega 
prostega dneva za študij, izpite.«

Usodna nesreča 
Gojko nam je povedal, da bi mor

da vse to še nekako prebrodili, če 
bi ne prišlo do tragične železniške 
nesreče. Vse skupaj so odgovorni 
hoteli poenostaviti:

»Razlaga je bila pač takšna, da 
družba nima posluha za nas, zato so 
železnice v težkem ekonomskem 
položaju, tehnična raven je slaba in- 
.. .Da bi pomirili delavce, so uvedli 
nekakšne stimulacije in Slokar je 
ubral najlažjo pot. Že vsebinsko 
sporne stimulacije, ki niso slonele 
na delovni, ampak birokratski hi
erarhiji, je speljal po najlažji poti 
- čez delavske svete, v katere so 
umetelno infiltrirali »prave kadre«. 
Tako napak zastavljeno, poenostav
ljeno in še formalno zgrešeno vode
no reševanje problema meje, kljub 
najboljši volji, razbesnelo do te me
re, da sem sprožil spor pred ustav
nim sodiščem SRS. Seveda sem 
prej ubral vse »samoupravne in de
legatske poti«, za katere pa sami ve
ste, kam pripeljejo. Celo tako ugled
na inštitucija, kot je ustavno sodiš
če, je porabila poldrugo leto za vpra
šanje temeljnih samoupravnih pra
vic, ki ga vsak vs^j malo ozaveščen 
delavec zdrdra na pamet.

No, kolikor dolgo je že trajalo, 
ustavni spor sem kajpak dobil. To
da zame je bilo to prepozno. V tem 
času sem bil prepuščen tolikšnemu 
revanšinzmu, da sem se skoraj zlo
mil. Še kako dobro sem se zavedal, 
kaj me čaka. Zato sem se držal še 
tako drobcenega predpisa kot pija
nec plota. Niti pri barvi nogavic me 
ne bi mogli ujeti.

Jezik ni, kot pri temule kužku, le te
žava vročih dni. Jezik je problem nas
ploh, če je dolg tako - tako če se za 
njim skrivajo še možgani, je cel hu
dič. Pa konec o jeziku. Bi še kaj o go
niču, ki pride na sled preveliki divja
di? Tudi raje ne, prevroče je in še 
zgodba je stara in znana.

Vrag je odnesel šalo
Morda me je prav to pokopalo. 

Tragedije na tirih so sprožile rekon
strukcijo, ki pa so se je, žal, lotili po 
stari navadi. Voluntaristično, na si
lo, v slogu vojnega komunizma pač. 
Cilj ny bi opravičil vsa sredstva, pa 
naj so še tako nespametna, nasilna 
in sprta celo s ciljem samim. Vsilje
vali so nestrokovne, prenagljene, 
napačne odločitve. Tu je šlo že spet 
za varnost potnikov in vrag je odne
sel šalo. Spet sem moral prelomiti 
svojo odločitev, da se bom z družbe
nimi, političnimi vprašanji ubadal 
le teoretično. Lepo, vljudno sem se 
najavil direktorju za pogovor. Prav 
tako lepo in vljudno sem mu nave
del nekaj pripomb in predlogov. 
Res vljudno, saj če sem se česa na
učil, je to dejstvo, da le civiliziran 
način komuniciranja lahko obrodi. 
No, tokrat tudi to ni pomagalo. Vsi
ljevali so stvari, za katere ne po stro

kovni ne po čisto humani plati nih
če na železnici ne bi smel prevzeti 
odgovornosti.«

Gojko nam je zaupal nekaj, kar 
menda ni še nikomur - namerno je 
padel na strokovnem izpitu?

»Ja, gre za redne periodične izpi
te, kijih mora opravljati na železnici 
vsak, če opravlja delo v zvezi z var
nostjo prometa. Izpitna vprašanja 
so bila res bebavo enostavna, toda 
ni mi preostalo drugega, kot da na
nje ne odgovarjam. Sicer bi bil še 
naprej prisiljen prevzemati dela in 
naloge, za katere sem bil trdno pre
pričan, da ogrožajo varnost. Ker se 
z lepo besedo in trdnimi argumenti 
ni dalo, sem bil prisiljen ubrati to 
pot.«

Pot, ki Gojka seveda ni rešila. 
Neopravljen izpit je res povzročil 
premestitev, a spet na delo, ki je 
v zvezi z varnostjo v prometu. To
krat je prekipelo!

Slokarja bom dal tožilcu
»Vse skupaj je bilo tako diletant

sko, da kot človek nisem upal prev

zeti odgovornosti za morebitno no
vo katastrofo. Saj sem poskusil vse, 
da bi zlo preprečil, toda če že tega 
nisem zmogel, vsaj sodelovati ni
sem hotel. Pa so me silili prav v to. 
Proti vsem predpisom in logiki izpi
ta samega. In prav tu so me končno 
našli, zdaj so me le vrgli na cesto.

Pisal sem celo za pravni nasvet 
v glasilo jugoslovanskih železnic in 
odgovor pravnikov je bil jasen - de
lo, ki so mi ga vsilili, je v zvezi z var
nostjo v prometu. Takšnega dela ne 
sme opravljati nihče, ki ni opravil 
strokovnega izpita.

Nič, nobena logika ni pomagala. 
Ne na železnici ne na sodišču zdru
ženega dela. Zdaj sem na cesti štiri 
leta. V tem času je Slokar z ekipo 
lepo pokazal, koliko mu je do varno
sti v prometu. Med štrajkom so mir
no vozili učenci, invalidi, upokojen
ci, ki po nobenem našem predpisu 
ne bi smeli stopiti v lokomotivo. No, 
saj o vsem tem pripravljam prijavo 
javnemu tožilcu.«

Dobljen ustavni spor, strokovna 
mnenja pravnikov železnice same, 
vse skupaj Gojku ni nič pomagalo. 
In mu še zdaj ne. Kot mu ne poma
gajo še kako koristno porabljena 
štiri leta brezposelnosti. V tem ča
su je namreč absolviral magisterij 
na ljubljanski filozofski fakulteti, 
vse same okrogle desetke. Zdaj 
končuje magistrsko nalogo:

»Res, nalogo končujem, priprav
ljam pa tudi študijo o svojem prime
ru. Delovni naslov je KIHOT DO
NA. Kajpak namiguje na slovitega 
borca z mlini na veter - pa tudi na 
hihitanje Dona, ruske reke, ki naj bi 
v tem primeru simbolizirala stalini
zem. Ta reka namreč s svojimi hlapi 
še kako sega tudi v naše podnebje.«

Kako okrepiti politično 
podzemlje

Pogledali smo v kartonček zavo
da za zaposlovanje, žigosan kot 
planinska izkaznica strastnega 
hribolazca. Pogledali smo v zaje
ten kovček prošenj, s katerimi se

Gojko javlja na razpise za službo- 
Precej več kot sto jih je oddal v ob
čini, kjer živi in v kateri bi ra 
živel še naprej. Če bo le našel delo-

»Če bi ne imel tako požrtvovalne 
in razumevajoče žene, če bi zraven 
ne našel utehe še v študiju, bi me ze 
zdavnaj zlomili. Sociologi, ki ko 
bodoči recenzenti sodelujejo Pr 
moji študiji, se le čudijo, kako da se 
nisem zataval v politično podze® 
lje. Res, brez družine in takšne dru
žice pa študija bi se to morda *6 
zgodilo. Saj se enostavno ne 
znajdem...«

Gojka smo vprašali, če se mu kaj 
toži, ker tedaj še ni bilo sindikata 
strojevodij. Vemo namreč za Prl' 
mer njegovega sodelavca s teg3 
konca, ki so ga tudi hoteli brcnit* 
na cesto. Stavkovni odbor je spo
ročil RK za promet, da hoče v ne' 
kaj urah vedeti, kaj bo z njihovi® 
tovarišem. Sicer štrajk! Pred ro
kom so dobili zagotovilo, da bo vse 
v redu in res je bilo...

»Žal takrat česa podobnega ni bi
lo, no, saj so tudi danes na železni® 
le strojevodje premogli toliko mo® 
in znanja, da so si izborili svoj sindi
kat. Vse njihove akcije spremlja® 
z ogromnimi simpatijami in jim dr
žim pesti. Če verjamete ali ne, sa® 
se na sindikat niti obrnil nisem, n® 
v firmi ne na občini. Vzroke ngjb® 
poznate bolje od mene.

Enkrat pa mi je prekipelo do ® 
mere, da sem stopil k šefu občinsk6 
partije. Tam delajo nekakšne var- 
nostno politične ocene pa me je res 
zanimalo, ali nisem tudi sam njih°v 
del. Saj mi ni jasno, kako v obči® 
zame enostavno ni dela. Nobenega 
javljam se namreč tudi na razpis6 
za, denimo, vratarja.

Zoologija na železnici
Sekretar mi je skorajda potožil, da 

oni nimajo te moči, da bi mi k&l 
pomagali, da oni o tem ne odločaj: 
da se ne smejo vmešavati... BOU 
nehote pa mi je priznal, da nad me
noj visi nekakšen črn oblak, da j6 
moja slika v občini črna, da...

Sgj to sem hotel zvedeti, da bi [*6 
mislil, kako se me loteva pregani3' 
vica. Možaki so očitno povezani, k° 
kakšni prostozidarji, recimo. Vje^ 
nik me je hotel za dopisnika, tod 
potreboval bi soglasje občinsk 
SZDL. Figo so ga dali. Ko sem P°v' 
prašal, zakaj ne, so se izmotali s te® 
da ne poznam razmer, da nima**
izkušenj. Saj bi se krohotal, če ne
bilo prežalostno.

Žal živimo v takšnem času, da
sem kar naenkrat postal zanimiv 
Politiko ekspres. Tudi kot dopis®. 
Nič jih ne moti, da sem o Miloše 
čevem konceptu pošiljal v Da® 
takšne članke, da jih niso upali o 
javiti. Takrat, na začetku, ko je ® 
vaška še molčala. Toda tu sem nac^ 
len, vdinjati se konceptu, s kate® 
se ne strinjaš, to ni po moji mer® 

Res smo slišali za namige, ka*6 
prijatelji Gojku sugerirajo, da
preganjan na nacionalni osno“J(ii
Sam se tega odločno otepa. 
sam nisem o tem niti najmanj P° j 
vomil. Brez sociološke študije 
je namreč zgolj iz izkušenj ja5 » 
kako neljub tujek je tak čl°',j 
»strukturam«. Da bo jasno 1 ... 
bralcu, ki ima morda kakšno 
kušnjo manj, naj mu ponazor 
z drobcem članka, ki ga je "°J 
objavil v Primorskih novicah- e.

.. \Tr» nnnivi zsrl Ll3 *»Na enem od sestankov, na ».
rih so razpravljali o zahtevah

:dai*>a'vodij, je direktor nekega t°zc"jeiav-
vil, da je le nekaj odstotkov - ^
cev politično usmerjenih, ostal ^ 
čina pa je živalsko naravnana ■ 
nedavnem sestanku P0S*°yT,rij6 
struktur ŽG s stavkovnimi od . ..y 
direktor prevoza Milan Kureh^ ,
vil, da delavcem ne bo gladil j aJc

Tako, tu je ključ. Če neko
noče biti uvrščen v »živalsk® yffl 
lavsko večino« in če ima za P 
še jajca, potem... No, Pote*V0bJ>6 
pišemo takšnele in P° 
zgodbe. c.riI Bra)el
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Kako se v Sloveniji obnese skrajšani delovni čas

BOLJŠE IZKUŠNJE 
S KRAJŠANJEM KOT 
S PREMIKANJEM
Opravlja: Lučka Bdhm

Sindikalni delavci si ne moremo kaj, da 
°b branju predloga 54. dopolnila ustave 

I ° Slovenije ne bi nasmejali. Ta je namreč 
‘eP dokaz, da se je prijelo nekaj, kar smo 
Pr.ed leti ob nasprotovanju vseh začeli prav 
‘Pi v sindikatih.

Ustavno dopolnilo števika 54 uvaja mož- 
Post, da se z zakonom uredi predhodni pre
skus predlaganih rešitev družbenoeko
nomske ureditve in političnega sistema, 

reizkus, pravi 54. dopolnilo, se lahko 
“Pravi samo v soglasju s podjetji, organiza
cijami ali družbenopolitičnimi skupnostmi, 

bi v preizkusu sodelovale.
To pomeni, naj bi se v prihodnje izognili 

jjapakam, ki smo jih v naši družbi tako 
Prago plačali. »Dobre ideje« nekaterih »pa
ketnih glav«, ki pa so baje imele v zakupu 
nezmotljivost in jasnovidnost, smo, ne da 

i vedeli, kakšne bodo njihove ekonomske 
P socialne posledice, na silo uvajali v orga
nizacijo gospodarstva in družbenih dejav- 
Posti. Račun za takšne napake je visok in 
Plačajo ga tisti, ki so pri sprejemanju odlo- 

‘tev imeli najmanj besede.
To kar predlaga ustavno dopolnilo, smo 
Sloveniji prvič izpeljali prav v zvezi 

. skrajševanjem delovnega časa. Davnega 
^ a 1985. smo sindikati predlagali, da v Slo- 
eniji s preizkusom preverimo, ali bi bile 

Posledice skrajševanja delovnega časa 
»i resnici tako črne, kot so nam jih slikali 

s«, ki so menili, da je noro že načenjanje 
e|a vprašanja.
Res je bilo v tistem času videti, da prebi
vamo, danes pa nam je razvoj pokazal, da 
ne bi začeli takrat, bi danes že krepko

zamujali. Stiki med sindikati dežel skupno
sti Alpe-Jadran so že v tistem času kazali 
na potrebo, da se ne zapiramo pred povezo
vanji v Evropi. Naši sosedje so nam dali 
jasno vedeti, da je delovni čas, kakršnega 
poznamo pri nas, resna ovira pri poenote
nju organizacije življenja v tem delu Evro
pe. Jugoslovanski delovni čas je vse bolj 
postajal dinozaver v dobi sesalcev, vendar 
so naši ljudje prisegali nanj. Imeli smo tudi 
še slabo izkušnjo iz leta 1983, ko smo v Slo
veniji naredili veliko škodo in le malo kori
sti s premikanjem začetka delovnega časa.

Republiški svet Zveze sindikatov Slove
nije se je torej v letu 1985 začel pogajati za 
to, da bi v Sloveniji vsaj preizkusili, kaj bi 
se zgodilo, če bi gospodarstvu prepustili 
odločitev o tem, kakšen delovni čas potre
buje. Slovenska skupščina je februarja 
1986 pobudo sprejela in v zakonu o delov
nih razmerjih zapisala, da je mogoče v pre
izkusnih delovnih organizacijah skrajšati 
delovni čas na manj kot 42 ur na teden. Res 
pa je steklo šele po juliju 1986, ko je zbor 
združenega dela skupščine SR Slovenije 
sprejel še »Program za ugotovitev pogojev 
in meril za skrajševanje delovnega in po
daljševanje obratovalnega časa.«

Začelo seje čakanje na prostovoljce, ki bi 
bili preizkusni zajčki. Vedeli smo, da so 
nekaj podobnega poizkusili že pred nami 
v Srbiji ter Hrvaški in tudi v Bosni in Her
cegovini. A uspeha niso imeli. Delovne or
ganizacije so se krajšanja delovnega časa 
otepale na vso moč in porabile ogromno 
časa in energije, da bi dokazale, kako tega 
ne morejo izpeljati.

V Sloveniji pa se je zgodil čudež, ki ga 
drugod po Jugoslaviji niso razumeli. De

lovne organizacije so se skoraj steple za to, 
da bi lahko sodelovale v preizkusu. Na za
četku je bilo nekaj pogumnih, ki so dobili

Seznam preizkusnih delovnih organizacij, ki so 
skrajšale delovni čas

Zap. št. OZD Datum Število
vključitve delavcev

1 Železarna Ravne 1. 1. 87 6.880
2 Alpos Šentjur 1. 1. 87 712
3 Maribor, livarna 1. 1.87 2.073
4 Swaty Maribor 1. 1. 87 783
5 Tesnila Trebnje 1. 1. 87 445
6 Saturnus Lj. 1. 1. 87 1.954
7 Titan Kamnik 1. 1. 87 1.577
8 Kostroj Sl. Konjice 1. 1. 87 478
9 Riko Ribnica 1. 1. 87 1.637

10 Strojna Maribor 1. 1. 87 343
11 Ikos Kranj 1.1. 87 309
12 TAM Maribor 1. 1. 87 8.165
13 TAM Karoserist MB 1. 1. 87 297
14 Gorenje Elrad 1. 1. 87 1.430
15 Gorenje Tiki 1. 7. 87 491
16 Elkom S trojk. MB 1. 1. 87 169
17 Arbo Ljubljana 1. 1. 87 55
18 Pinus Rače 1. 7. 87 201
19 Bayer Pharma Lj. 1.1. 87 122
20 Ilirija Vedrog Lj. 1. 7. 87 854
21 Piama Podgrad 1. 7. 87 798
22 Donit Medvode 1. 7. 87 1.844
23 Sigma Žalec 1. 7. 87 167
24 Slovenijales 1. 4. 87 829
25 Stol Kamnik 1. 7. 87 1.568
26 LIP Bled 1. 1.87 1.157
27 Embal. gr. podjetje 1. 7. 86 176

Škofja Loka
28 Svila Maribor 1. 9. 87 373
29 Mura, M. Sobota 1. 1. 87 6.059
30 Tekstil File Mengeš 1. 7. 87 98
31 Tekstilna tovarna Okro- 1. 1. 87 221

glica
32 Konus Sl. Konjice 1. 11. 86 1.880
33 HP Kolinska Lj. 1.1. 86 1.487
34 Tiskarna Lj. 1. 1. 87 156
35 Elan Begunje 1. 1. 87 1.223
36 Zlatarne Celje 1. 7. 87 827
37 TAM Avtotrg MB 1. 1. 87 649
38 Sainolabor Lj. 1. 1. 87 99
39 Merkur Kranj 1. 7. 87 1.299
40 TAM Avtoobnova MB 1. 1. 87

soglasje za sodelovanje v prizkusu ne zato, 
ker so imeli tako dobre gospodarske rezul
tate, ampak zato, ker smo bili tako veseli, 
da so se sploh javili. Kasneje pa smo imeli 
težave, ker smo morali razlagati zamudni
kom, da je število sodelujočih v preizkusu 
omejeno in da delovnega časa ne morejo 
skrajšati, čeprav sicer izpolnujejo vse po
goje.

V preizkusu je tako sodelovalo 40 delov
nih organizacij s približno 50.000 zaposleni
mi. Ob pridobitvi soglasja so delovne orga
nizacije morale dokazati, da izpolnujejo po
goje, ki jih je postavila skupščina, in napo
vedati ukrepe, s katerimi bodo poiskali no
tranje rezerve in nadoknadili 5-odstotni iz
pad delovnega časa.

Zakaj je bilo skrajšanje delovnega časa 
v SR Sloveniji vabljivo, če so se ga drugod 
tako zelo otepali? V Sloveniji smo stvar 
zastavili drugače. Skrajšanje delovnega ča
sa drugod po Jugoslaviji so predstavili sko
raj kot patriotsko dolžnost delovnih organi
zacij, ki naj bi skrajšale delovni čas, hkrati 
pa zaposlile na stotine novih delavcev, ki že 
leta čakajo na zavodih za zaposlovanje. Ni
kogar ni zanimalo, ali bi te delovne organi
zacije to ekonomsko prenesle. Razmišljali 
so tudi, da bi morali že zaposleni pristati na 
to, da se jim osebni standard zniža zato, da 
se bo del dohodka prerazporedil na nove, 
čeprav neproduktivno zaposlene. Takšna 
ponudba pa seveda ni vabljiva.

V Sloveniji smo gospodarstvu ponudili 
ravno nasprotno. Delovni čas je lahko 
skrajšala le tista delovna organizacija, ki je 
dokazala, da se uvršča med najboljše po 
ekonomskih rezultatih. Ali želi sodelovati 
v preizkusu, je bila povsem samostojna od
ločitev delovne organizacije, ki se je lahko 
tudi premislila in vsak trenutek iz preizku
sa izstopila. Soglasje za sodelovanje so do
bile le tiste delovne organizacije, ki so do
kazale, da delovni čas lahko skrajšajo, ne 
da bi zato trpel standard zaposlenih, oziro
ma ne da bi se poslabšalo gospodarjenje.

Takšna formula je pridobila zaupanje go
spodarstvenikov in ti so se v nasprotju s ko
legi iz drugih republik na vse kriplje priza
devali, da bi dokazali, da je v delovni čas 
mogoče skrajšati tudi v takšnih razmerah. 
Sodelovanje v preizkusu je postalo stvar 
prestiža.

Preizkus je trajal dve leti in se je končal 
31. 12. 1988.

Prihodnjič: Rezultati preizkusa

Kolektivne pogodbe v tržnih gospodarstvih: EGS

Združeni delavci evrope
sif"ia,n‘ce evropske konfederacije 
^drkata (EKS) bodo oktobra 
s i.p,ravile vrsto manifestacij, 

aterimi bodo podkrepile svoje 
teve po »socialni razsežnosti« 

n'. Vztrajnem postavljanju zahod- 
ltinVr0uSkega enotnega tržišča, 
““arje l83 uveljavili s P™™ J3"
tJ?ralci bodo gotovo zmedeni pri 
0‘aganju tega vse pogosteje 
tr “njenega datuma. Kljub vse- 

Pa naj ne bodo razočarani, ker 
so aJ° dovolj informacij ali ker 
r^eobveščeni, saj mnogi zelo 
^: 1Cno razlagajo vsebino in poti 
Šost anj° »socialne Evrope«, po- 

“ celo z mnogimi spornimi 
kreJanji- Ne gre gladko ne pri 
nitj tvi gospodarskih integracij 

Pri njenih političnih združ
ijo’ \°t so si nekateri predstav- 
Prea,, eprav je bilo v javnosti, 
^Vf^ejn nekaterih držav članic 
sti, ViA ^ gospodarske skupno- 
UJioi p ‘i da Je vse skupaj v slepi 
prej ’ lredo procesi nezadržno na- 

amoklejev meč ameriške,
k°Hkii ‘n druge mednarodne

**6riCe visi naH Hr^avami£vrorJience visi nad državar 
tein uv,i slujPnosti (le kaj bi p~ 
Jped wk° rekli za druge države, 
bistvo enmije tudi Jugoslavija). 
skunn ustanavljanja Evropske 
tazUmiii Je gospodarstvo, zato je 
^viia, ‘Vo> da svoje interese uve- 

, kalnih nacionalnih in multinaci-
1)4 Potre’b!ftltL!C^ah'Druga narav"°a politične zveze, pa ne

samo zato, ker gospodarskega od
ločanja ne moremo ločiti od poli
tičnega, temveč tudi zaradi števil
nih drugih mednarodnih nagibov 
in zapletov. V resnici gre za pro
cese z vzhodnimi in izhodnimi li
nijami, vendar si ne moremo niti 
misliti, da bi lahko zajezili eko
nomsko in politično graditev ES, 
pravijo sindikati. Tega pa se zave
dajo tudi konkurenti, kot so na 
primer Združene države Amerike 
in Japonska, pa tudi drugi, ki bi 
želeli skočiti na vlak ali narediti 
takšno kompozicijo, kot je zahod
noevropska integracija.

Zahodnoevropski sindikati ne 
odlašajo s podporo ES. Ne gre sa
mo za predvidevanja, da bo »veli
ko tržišče« v petih letih odprlo 
pet milijonov delovnih mest 
- mnogi namreč dvomijo o tej 
napovedi, še posebej, če sindikati 
ne bodo imeli besede pri tako 
imenovanih »spremljevalnih 
ukrepih«. Integracije so dejstvo 
in stvarnost sodobnih tokov in 
nobenega pomena ne bi bilo poti
skati glavo v pesek. Bogate izkuš
nje tega dela mednarodnega sin
dikalnega gibanja namreč učijo, 
da bi samo krepitev ekonomske 
in politične razsežnosti lahko ško
dila socialni, in to prav v tistih 
državah, ki so bile svetu zgled 
s svojo socialno rahločutnostjo in 
socialnimi rešitvami. Seveda pa 
socialni in sindikalni dosežki niso 
bili prinešeni na krožnik, temveč

so pridobitve dolgotrajnih delav- 
sko-sindikalnih bitk. Takšne tudi 
zdaj začenjajo, vendar v precej 
bolj zapletenih razmerah in pre
cej bolj premeteno.

Sindikati si še naprej prizade
vajo, da bi, podobno kot uravna
vajo pravila igre na ekonomskem 
področju, na ravni Evropske 
skupnosti urejali tudi socialna. 
Zagotoviti bi bilo treba sindikal
no svobodo, enake možnosti vseh 
za zaposlovanje, izobraževanje in 
strokovno usposabljanje, social
no zavarovanje, varstvo pri delu, 
torej: zagotoviti določeno social
no homogenizacijo. Na račun 
slavnega datuma 1. januarja 1993 
se podjetja množično preusmerja
jo: nastajajo novi velikani, pogo
sto transnacionalnega pomena, 
na drugi strani pa majhna in sred- 
njevelika podjetja, na tretji strani 
pa v uvajajo nove programe in 
krepijo konkurenčnost na »veli
kem tržišču«. Vsak dan se vrstijo 
delokacije, to je premeščanje se
dežev podjetij, prizvodnih prosto
rov in podružnic, za to, da bi po
stala bolj donosna. Ali se bo, po 
vsem tem, uveljavil »socialni 
dumping«, torej cenejša proiz
vodnja in izvoz na račun padanja 
ravni delovnih razmer in nagraje
vanja dela? To se sprašujejo ne 
samo sindikati, temveč tudi tisti, 
ki verjamejo, da samo krepitev 
ekonomske in trgovske zveze ne 
more biti »brez meja«. Posebno

vprašanje je tudi, kje bodo ob
močja pa tudi države, ki v ES še 
vedno zaostajajo za temi integra
cijskimi procesi.

V tako imenovani Komunitarni 
listini temeljnih socialnih pravic, 
ki jo bodo do konca leta sprejeli, 
bodo zajete vse svoboščine in pra
vice, ki smo jih prej okrnili, neka
tere med njimi pa so že zajete 
v številnih konvencijah medna
rodne organizacije dela. Glavni 
problem pri tem je, da vsaj za zdaj 
še ni konsenza v ES o obveznosti 
uveljavljanja in nadzoru nad tem, 
kar bo slovesno zapisno v listini,- 
Zato se sindikati zavzemajo za ne
ke vrste kolektivne pogodbe na 
ravni ES pri vseh gospodarskih 
odločitvah in programih. Ta zah
teva pa ni naletela na navdušenje 
niti organizacije delodajalske 
skupnosti (UINICE) niti vrste dr
žav ali političnih sil. Deregulacija 
seje namreč tako zakoreninila tu
di v ideološke prijeme v nacional
no prakso, da to zahtevo spodbi
jajo z argumentom, da je na naci
onalni ravni takšnega urejanja 
vse manj, zato si ni mogoče misli
ti, da bi jo skozi stranska vrata 
vpeljali v skupnosti. Sindikatom 
ponujajo pravico do konsultacij 
pred sprejemom odločitev, ki se 
neposredno nanašajo na sindikal- 
no-socialno področje, govorijo pa 
celo o nekaterih možnostih za do
govarjanje na sektorskih ravneh 
ES. Nasprotniki »socialne dimen

zije« v ES (razen higiensko-teh- 
ničnega varstva in strokovnega 
usposabljanja) špekulirajo. Zave
dajo se namreč, da če bodo vztraj
no zavračali ne samo dialog s sin
dikati, temveč tudi dogovore 
z njimi, bodo zaposleni, lahko tu
di »profesionalno« in v raznih ko
ordinacijah ali mimo obstoječih 
sindikalnih ustanov že našli način 
in opozorili na svoje težave in zah
teve.

Če bi nepristranski opazovalec 
upošteval vso dinamiko in vztraj
no krepitev Evropske skupnosti, 
zmanjševanje moči politične levi
ce, levo do centra in samega cen
tra, bi lahko sklepal, da bi zane
marjanje vprašanja siromaštva, 
pa čeprav gre za manjšino prebi
valstva, lahko ogrozilo temelje 
njihove dražbe in vso Evrospko 
skupnost (vse bolj pa je pogosto 
zavzemanje za solidarnost). Ven
dar ni treba dvomiti o izgradnji 
socialne Evrope, skozi trnje in 
cvetje se bo uveljavila tudi ta raz
sežnost. »Dokazati moramo, je 
povedal Norman Villis, generalni 
sekretar britanskega sindikalne
ga kongresa, daje demokracija ne 
samo pravična stvar, temveč tudi 
gospodarsko donosna.«

Evropska konfederacija se ne 
zavzema samo za solidarnost 
v Evropski skupnosti, temveč tu
di za širše. Opaziti je njeno stalno 
skrb ža sodelovanje s sredozem
skimi državami in za vseevropsko 
sodelovanje. Do čudežnih in hi
trih rešitev ne bomo prišli niti po 
teh poteh, vendar razum in stvar
nost vse bolj napeljujeta nanje.

S. K., Rad
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Delavci Lileta in Smučarskega kluba Branik združili prijetno 
s koristnim
ENI STREHO, DRUGI PESTRO 
ŽIVLJENJE POD NJO

Leta 1960 so se v mariborskem Lile- 
tu odločili da bodo za svoje delavce 
postavili počitniški dom na morju. 
V Vodicah pri Šibeniku so kupili 8000 
kvadratnih metrov zemlje, ki je bila 
takrat še čista divjina, danes pa je to 
ena najboljših lokacij, ki bi jim jo obči
na rada vzela zase, z lepo urejenimi 
apartmaji in objektom, v katerem sta 
restavracija in kuhinja.

Že sedem let upravlja ta počitniški 
objekt Smučarski klub Branik iz Mari
bora in kakor je dejal Bojan Gerič, 
upravnik doma v Vodicah, sicer pa vo
dja smučarske šole pri Braniku, je bila 
odločitev prizadevnih branikovcev 
pravilna. Dotok sredstev pozimi je bil 
za smučanje - tekmovalni in rekre
acijski del - premajhen, zato so iskali 
nove vire dohodka in odločili so se, da 
bodo vzeli v najem Liletov počitniški 
dom. Preuredili so staro stavbo, v ka
teri so bile velike sobe brez kopalnice 
in sanitarij in iz treh sob naredili dve, 
hišo dvignili za eno nadstropje, ki so 
ga potem prodali sofinancerjem. 
Zmogljivost doma je 117 ležišč, sobe 
so prve kategorije, v eni izmeni lahko 
letuje okoli 170 oseb. Vse sobe so bile 
razprodane že do sredine maja, delavci 
Lileta so morali odšteti za polni penzi
on 90.000 dinarjev z možnostjo obroč
nega odplačevanja do septembra, drug 
uporabniki pa plačajo 160.000 dinarjev

prav tako za polni penzion. V obnov
ljenem delu imajo apartmaje delovne 
organizacije Hidromontaža, Dravske 
elektrarne, Centrovod in zavarovalni
ca iz Maribora.
Le nekaj honorarcev dela v tem domu, 
vse drugo opravljajo prizadevni smu
čarski delavci SK Branik. Bojan Gerič 
je povedal, da jih je od začetka vodila 
misel, da morajo svojih dopustnikom 
pripraviti drugačen dopust in ne zgolj 
takšnega, da se otroci in ženske na 
plaži cvrejo od jutra do večera, drugi 
pa si gasijo žejo v restavraciji ali bliž
njem bifeju. Zato so se odločili, da bo
do svojim gostom ponudili kar največ ■ 
športnih in družabnih dejavnosti.
V Vodicah sicer nimajo posebnega or
ganizatorja rekreacije, skupaj priprav- 
ljajo programe aktivnega oddiha, saj 
kljub znanju in bogatim izkušnjam ni 
lahko ugoditi željam in različnim inte
resom Liletovih delavcev.
V prijetnem borovem gozdičku, v ka
terem sta tudi oba objekta - spalni del 
in restavracija, je lepo urejeno odboj
karsko igrišče, rusko kegljišče, biljard, 
namizni tenis in seveda lično urejen 
peskovnik za najmlajše. Ponudba je 
zares bogata, organizirana ian vodena 
strokovno, saj se skupine lahko pome
rijo v odbojki, namiznem tenisu, bi
ljardu, kegljanju, badbintonu, šahu, 
plavanju, surfanju in tenisu, torej od

najbolj klasičnih oblik aktivnega raz
vedrila pa tja do bolj zahtevnih kot sta 
tenis in surfanje. Smučarski klub Bra
nik je v Vodicah pripravil tudi medna
rodno priznano šolo surfanja, ki je od
prtega tipa. Liletovi delavci pa imajo 
na voljo dve uri brezplačnega učenja 
surfanja ali izposojanja jadralne deske.

To, kar marsikje počno v počitniških 
domovih z levo roko, opravljajo brani- 
kovci v Vodicah profesionalno. Poleg 
že omenjenih rekreativnih dejavnosti 
v času počitnikovanja organizirajo tu
di družabne prireditve, kot so: celod
nevni piknik na otoku Kaknju, ogled 
slapov Krke, na terasi doma pa je vsak 
drugi dan zabavna prireditev s ple
som. Tudi na najmlajše člane družin 
Liletovih delavcev niso pozabili. S čol
nom jih popeljejo na bližnji otoček, 
vsak drugi dan pa se zanje vrtijo video 
kasete risank in otroških igranih 
filmov.

Delavci Smučarskega kluba Branik 
se zavedajo, da je dober oddih delav
cev zelo pomemben za delovno moti
vacijo in še zlasti v zadnjem času, zara
di vse višjih cen, je marsikomu dopust 
v hotelih nedosegljiv, se trudijo, da bi 
bilo v sindikalnem počitniškem domu

prav tako udobno kot v hotelu. Pra 
jo, da se delavskim počitniškim dom . 
vom ne moremo in ne smemo odrec^ 
urediti pa morajo še veliko, da boo 
delavci in njihove družine imeli ugo 
ne možnosti za preživljanje dopusta n 
morju. ..
Želja in idej je veliko. V prihodnji s 
zoni nameravajo urediti še dodatne s 
nitarije za uporabnike prikolic, ki J' 
je tudi nekaj v bližnjem gozdičku, o . 
katere mariborske delovne organizac 
je, ki so si pravočasno rezervirale Pr 
štor za postavitev prikolic na tem PJT 
štoru, plačujejo za sezono 12.000.tiu ^ 
dinaijev, vrsta čakajočih na prostor z 
postavitev prikolice pa je dolga.

S takim načinom dela, kot ga P°zn 
jo v Vodicah, bi lahko v marsikaterem 
počitniškem domu popestrili oddi 
delavcev, zato je to delo torej vredn 
posnemanja. Mojca Pintah

Borza sindikalnega turizma
Prve lastovke

Udeležencem informativne borze sindikalnega turizma 
- prve in edine v Jugoslaviji, smo dolžni tudi informacijo 
o uspešnosti našega skupnega dela. Podatki, ki so bili 
objavljeni v glasilu Delavska enotnost, prikazujejo smi
selnost takšnega dela. Borzo smo odprli maja in v dvo
mesečnem obdobju vanjo vključili 42 organizacij združe
nega dela, ki so ponudile 365 ležišč za skupno 10.256 
prenočitev, polpenzionov ali penzionov. Omenjene orga
nizacije združenega dela so povpraševale po 172 ležiščih 
za skupno 2780 prenočitev oziroma penzionov. V tem 
obdobju je bilo objavljenih tudi 720 prenočitev oziroma 
penzionov za medsebojno zamenjavo, v celoti sta bila 
ponujena v najem dva počitniška doma, v prodajo dve 
počitniški hišici in dva počitniška doma. V času borze 
sindikalnega turizma smo ugotovili, da poteka tudi med
narodna izmenjava sindikalnega turizma. Tako smo obja

vili tudi 200 prostih penzionov na Poljskem.
Vsekakor je k uspešnosti informativne borze sindikal

nega turizma pripomogla vnaprej najavljena brezplač
nost in široka informativna baza, ki jo je zagotovila De
lavska enotnost.

S spremljanjem borze in z manjšo telefonsko anketo 
smo ugotovili, da so v treh tednih prodali ali zamenjah 
več kot polovico ponudb oziroma potreb. Odzivnost med 
članstvom sindikata je bila več kot ugodna, povedati pa 
je potrebno tudi to, da so se na borzo prijavljali tudi 
zasebni lastniki počitniških zmogljivosti.

Vsekakor bi bilo smiselno borzo podaljšati tudi v pose
ženo, saj bi ustregli predvsem upokojencem in udeležen
cem posebnih preventivnih programov oddiha oziroma 
rekreacije. O tem pa morda prihodnje leto.

Uspešen poskus informativne borze sindikalnega tir 
rizma za poletje nas vodi k razmišljanju, da bi jo odpri1 
tudi za zimski del oddiha. Torej, oktobra in novembra 
bomo začeli informacijsko borzo zima 1989/90.

Vaš borzni agent se vam zahvaljuje za uspešno sodelo
vanje. Pričakujem zlasti kritične pripombe, ki bodo pri
pomogle k še večji uspešnosti skupnega dela.

Borzni agcld 
Metod Zal&

Dr. lija Jurančič (5)

OSEBNI DOHODKI 
V NOVIH RAZMERAH
4. Ustvaijalnost pri delu in predlaga
nje izboljšav delovnega procesa je ob
veznost vsakega delavca in za slabega 
delavca šteje vsak tisti, ki ne daje 
predlogov izboljšav. Ta tip klime je 
splošno uveljavljen na Japonskem. 
V Sloveniji je le nekaj takih podjetij, 
kjer velja takšna klima, n.pr. za inže
nirje in tehnike.

Za mizemo stanje ustvarjalnosti pri 
delu in izboljševanja delovnih proce
sov na podlagi lastnega znanja in pred
logov je pri nas kriva vrsta dejavnikov, 
med njimi tudi zelo pogost odklonilen 
odnos do nagrajevanja in tudi nemate
rialnega motiviranja tistih predlogov, 
ki jih dajejo profesionalci. Prevladuje 
stališče, da so profesionalci na podlagi 
svojih delovnih zadolžitev obvezani iz
boljševati delovne procese in da zato 
prejemajo (visoke) plače. Nikjer se ne 
srečujemo z odpori, da bi se delavcem 
v neposredni proizvodnji izplačalo 
preseganje norme, razlikovanje med 
tehnologi na podlagi njihovih dosež
kov pa je po tem stališču nedopustno. 
In vendar se rezultati delavcev v proiz
vodnji med seboj razlikujejo v odstot
kih ali največ v nekaj deset odstotkih, 
razlike med rezultati tehnologov pa so 
praviloma v mnogokratnikih! Itijub 
temu med tehnologi ni razlik na podla
gi doseženih rezultatov in tudi napre
dovanja praviloma potekajo na podla
gi delovne dobe in seniorata. Če naj bi 
dosegli bistven premik v hitrosti iz
boljševanja delovnih procesov in 
s tem prestrukturiranje gospodarstva, 
je potrebno v spodbujanje in usmerja
nje ustvarjalnosti pri delu vključiti tu
di profesionalce.

O problematiki spodbujanja in 
usmerjanja ustvarjalnosti pri delu smo 
izvedli obsežno študijo, v kateri smo 
ugotavljali sedanji trenutek izboljše
vanja delovnih procesov, razloge za 
mizemo stanje ter dejavnike in aktiv
nosti, ki lahko pripomorejo k izboljša
nju. Ugotovili smo, daje ustvarjalnosti 
pri delu v posameznem podjetju na
tančno toliko, kolikor je v tem podjet
ju prijetno biti inovator. Vse več je 
predlogov za izboljšanje delovnega 
procesa v tistih podjetjih, kjer je pred
laganje povezano z različnimi ugod
nostmi, materialnimi statusnimi in tu

di nematerialnimi. Predlogov za iz
boljšanje delovnega procesa pa ni ali 
so le izjema tam, kjer je obravnavanje 
predloga za predlagatelja povezano 
z neprijetnostmi in šikaniranjem. Če 
naj bo v praksi več ustvarjalnosti pri 
delu, je treba z različnimi posegi in 
aktivnostmi doseči klimo, v kateri se 
predlagatelji izboljšav počutijo dobro 
in v kateri čim širši krog delavcev raz
mišlja o tem, kako postati inovator.

Podatki kažejo, da je takšno klimo, 
naklonjeno ustvarjalnosti pri delu, 
mogoče doseči le v primem, če se v ta 
namen polno angažira poslovodstvo. 
Poleg pravilnika, s katerim so predvi
dene pojavne oblike ustvarjalnosti, 
predpisani postopki obravnavanja in 
določene pravice in obveznosti inova
torjev in podjetja, je treba pripraviti 
tudi program. S pravilnikom so pred
pisana pravila igre, ki so prvi pogoj za 
spodbujanje in usmerjanje ustvarjal
nosti pri delu in ki praviloma lahko 
veljajo za daljše časovno obdobje. Pro
gram za spodbujanje in usmerjanje 
ustvarjalnosti pri delu pa je časovno 
omejen, sprejema se praviloma za eno 
leto, z njim pa je določeno, kaj se bo 
dogajalo in kdo bo kaj počel za izbolj
ševanje delovnih procesov. Če se poro
čilo o izvajanju programa spodbujanja 
in usmerjanja ustvarjalnosti pri delu 
vključi še v letno poročilo poslovod
stva, bi še bila možnost, da se ta pro
blematika obravnava tekoče in konti
nuirano.
V že omenjeni raziskavi je tudi ugotov
ljeno, da splošna dmžbena klima, ra
zen splošnih deklaracij, ni naklonjena 
ustvarjalnosti pri delu. Tista podjetja, 
ki dosegajo najboljše rezultate pri 
spodbujanju in usmerjanju ustvarjal
nosti pri delu, praviloma v svoji dejav
nosti ne dosegajo najboljših dohod
kovnih rezultatov. To pomeni, da 
ustvarjalnost pri delu nima velike vlo
ge pri doseganju delovne in dohod
kovne uspešnosti in da so druge aktiv
nosti (n. pr. dvigovanje cen) od te ak
tivnosti veliko pomembnejše.

Da bi bila pravila igre spodbujanja 
in usmerjanja ustvarjalnosti pri delu 
opredeljena jasno in vnaprej, mora 
ustrezen akt določiti:

1. katere so pojavne oblike ustvarjal

nosti pri delu (izum, tehnična izboljša
va, organizacijska izboljšava, koristen 
predlog);

2. kjer je mogoče, se vrednost izbolj
šave računa s čisto gospodarsko ko
ristjo (celotna korist zmanjšanja za 
stroške instaliranja, in če to ni možno, 
z oceno vrednosti izboljšave;

3. kot avtorji izboljšav delovnega 
procesa lahko nastopijo vsi delavci, tu
di tisti, ki izboljšujejo delovni proces 
v okviru svojih rednih delovnih zadol
žitev;
4. delavski svet najmanj enkrat letno 
obravnava problematiko ustvarjalno
sti pri delu. Ob tej priložnosti obravna
va poročilo o ustvarjalnosti pri delu 
v preteklem obdobju in sprejema pro
gram za naslednje obdobje;
5. za vse aktivnosti spodbujanja in 
usmerjanja ustvarjalnosti pri delu je 
neposredno odgovorno poslovodstvo, 
ki podatke o doseženih rezultatih vsa
ko leto vključi v svoje letno poročilo;
6. za operativno izvajanje programa 
spodbujanja in usmerjanja ustvarjal
nosti pri delu je v okviru delovnih 
dolžnosti zadolžena ustrezna strokov
na služba, ki izvaja vse aktivnosti pro
gramiranja, izvajapja in spremljanja te 
aktivnosti;
7. strokovna služba zagotovi pisno 
strokovno oceno za vsak predlog iz
boljšave. Ta ocena mora vsebovati 
oceno tehnične in tehnološke vredno
sti predloga, mnenje o njegovi ustrez
nosti in uporabnosti v delovnem pro
cesu in, če je to mogoče, tudi oceno 
pričakovane gospodarske koristi;
8. celotni postopek obravnavanja 
predloga za izboljšanje delovnega pro
cesa mora biti končan najkasneje 
v treh mesecih od prijave.

Vsak primer preseganja tega roka 
mora odobriti delovno telo, ki odloča 
o nagradah za izboljšave;

9. predlagatelji izboljšav imajo pra
vico do nagrade za izboljšave, ki velja 
za izum, dokler je zaščiten: za tehnične 
izboljšave 5 let, organizacijske izbolj
šave 3 leta in koristen predlog 1 leto;
10. za izračun nagrade se uporabi ku
mulativna degresivna lestvica:

- do 5 povpr. OD - 25%
- od 5 do 20 povpr. OD - 20%
- od 20 do 100 povpr. OD - 15%

- nad 100 povpr. OD - 10%
11. profesionalcem se nagrada obra

čuna (po eni izmed obeh variant) tako, 
da se:

- osebni dohodek, ki ga je delavec 
prejel za čas pripravljanja predloga, 
upošteva kot strošek instalacije inova
cije,

- uporabi polovična lestvica;
12. vsako leto se s programom pred

vidijo in razpišejo tista delovna po
dročja, kjer so predlogi izboljšav naj
bolj nujni in zaželeni. Predlogi razpisa
nih izboljšav se obravnavajo z 20-od- 
stotnim povečanjem nagrade;

13. pri vsaki razmestitvi tehnikov ali 
inženiijev na zahtevnejša dela se 
obravnava in pri sklepu upošteva dej
stvo, ali je delavec predlagal izboljšave 
delovnega procesa;

14. o vseh pomembnejših predlogih 
izboljšav delovnega procesa strokovna 
služba obvešča interni časopis kot tudi 
zunanja sredstva javnega obveščanja. 
Pomembnejši primeri izboljšav se tudi 
razstavijo;

15. avtorja predlogov izboljšav de
lovnega procesa podjetja predlaga za 
inovatorska in druga javna priznanja.

Učinkovitost delovnega procesa je 
za zahtevnostjo dela in delovno uspeš
nostjo tretja sestavina, ki vpliva na vi
šino osebnega dohodka delavca. Zah
tevnost dela in delovna uspešnost de
lavca določata delež osebnega dohod
ka, a učinkovitost delovnega procesa 
daje temu deležu njegovo denarno 
vrednost. Enaka zahtevnost dela in 
enaka delovna uspešnost ne moreta in 
tudi ne smeta delavcu v vseh primerih 
zagotoviti povsem enakega osebnega 
dohodka. Čimbolj je delovno, poslov
no in dohodkovno učinkovit delovni 
proces, tem više mora biti vrednoten 
delež, ki delavcu pripada na podlagi 
tega, kar je delal in kako je opravil 
svoje delo. Seveda to ne more pomeni
ti vrednotenja od nič do neskončno, 
ampak v manevrskem porostoru, ki ga 
omejujetga socialna in motivacijska 
vloga osebnega dohodka. Če dohod
kovna uspešnost delovnega procesa 
ne omogoča spodnje meje normalnih 
osebnih dohodkov, je treba s primer
nimi ukrepi zagotoviti njegovo sanira
nje ali prenehanje, če pa delovni pro
ces dosega visoko dohodkovno uspeš
nost, se mora povečevati tudi delež 
akumulacije.

Pri dosedanji delitvi osebnega do
hodka je bila že vrsta poskusov, kako 
normalizirati delitev. Ko je že kazalo, 
da se bo konec šestdesetih let proble
matika delitve usmerila k pravim 
vprašanjem in da bo družbena lastnina 
kot edini šibki člen gospodarjenja po
stopoma le dobila svojega titularja, se 
je pojavil model dogovorne ekonomije 
in skupaj z njim ideja o osebnem do

hodku na podlagi minulega dela- ^ 
minulo delo, kije bilo najprej vnese” 
v ustavna dopolnila, nato v ustav, 
v zakon o združenem delu, na k°n 
pa je nastal še poseben zakon, ki ^ 
vedno velja, je precej preusmeril” n.c 
dalj nji razvoj gospodarjenja in de 
Namesto da bi stroke oblikovale met I 
de, tehnike in modele, so v političn 
strukturah nastajale vedno nove 
klaracije in usmeritve, ki jih praksa , 
sprejemala. Na koncu smo doživ 
enačbo: minulo delo = delovna do
ki je problematiki delitve vnesla s”
orat, a iz nje praktično iztisnila up°'
vanje učinkovitosti delovnega Pr° 
sa. Seniorat (delovno dobo) pri °~r 
čunu plač poznajo in upoštevaj0 1 ^ 
v nekaterih drugih državah, ne 01 
pa ta nadomestiti upoštevanja dose 
ne učinkovitosti delovnega Pr0^ ,<jj 
(podjetja). Ta vidik upošteva)0. * ;0 
v državah, v katerih delavci nit? 
nobene ali skoraj nobene vloge Pr'Jje 
spodaijenju in kjer je gospodafl®*^, 
v celoti ali vsaj pretežno Pnd,ijpi 
lastništvu kapitala. Zmeda z m10^^ 
delom je torej povzročila dva]500^ 
zastoj pri razvijanju mehanizm°v ' 
tiviranja delovne uspešnosti in °SP^ 
nosti delovnih procesov. Names*0 ^ 
ga seje v praksi razporejanja d°h° ,j- 
in delitve osebnega dohodka uveyjs0' 
lo izsiljevanje in neodgovornost- • Je, 
ki osebni dohodki niso posledi0"^. 
lovne, poslovne in dohodkovne y. 
kovitosti delovnega procesa in Prjgji- 
ko nizki osebni dohodki niso Po:’mi 
ca nizke učinkovitosti. Na t00tka' 
vrsta drugih dejavnikov, ki so, k 
že, pomembnejši od dosežega- ,^„3- 

Razvijanje mehanizmov °°r? a pl' 
vanja osebnega dohodka je tre° reK>' 
daljevati tam kjer je bilo nasilno v $ 
njeno konec šestdesetih let, Prl 
bodo najavljene kolektivne P°=ejjifr 
omogočale postavljanje ustre 
pravil igre in večje upoštevanje .^1 
Postopoma mora nastati inf°rIr v0 p0' 
sistem, ki bo zagotavljal izmenj jji 
datkov, o doseženih rezulta ^ 
o obračunanih osebnih dohodi” ^0
javnostih in v regijah. Takoj - n0<’ 
s kolektivno pogodbo d°l°c mezri 
malni osebni dohodki za P°j m0de! 
strukture delavcev, se bodo jjniJ
no oblikovala stališča do n ,g 3I 
odstopanj od teh na podlag* , vCa >f 
manjše delovne uspešnosti a ^0\ 
tudi na podlagi večje ali manL,nKoV*, 
ne, poslovne in dohodkovne pg J
tosti delovnega procesa. V s spl°,
mogoče le v razmerah, ko 
možne primerjave med deiav ^ 
podjetji, med regijami m m -j, je*.
nostmi. Pri štirištevilčm mflacu ^ pr 
povsem nemogoče, a kakršne*^ 
meijave so mogoče samo s P 
vanjem v tujo valuto. Zal.
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Glosa

Ce direktorjev brat tolče po 
tipkah

Svojih ustnic, obrobljenih s pivsko 
Peno, si možak, s katerim stojiva ob 
točilni miži, ne otira več z dlanjo, am- 
Pak kar z rokavom, a gleda me hvalež
no, ne pa z zavistjo v očeh, kot prej, ko 
Se še nisva poznala in sva imela pred 
seboj vsak svoj vrček. Zdaj pa sta zra- 
Ven dva nova, velika in na moj račun- 
■■ -»Saj ni bilo treba«, je rekel že dva- 
Yat- Potem: »Kaj pa praznujete?« In 
*e naprej: »Kdo pa ste?« »A tako? Za 
časopise? To pa ni kar tako, tovariš ali 
Sospod! Ne gospod? Kakor hočete! 
A jaz sem tu kar tako, mimogrede, da 
cas hitreje mine. Sicer me pa tako in 
tako ne pogrešajo: pri nas je zdaj vse 
narobe, v rekonstrukciji smo...

Kako seje začelo? Dokaj skrivnost
no- Komercialni je prinesel z nekega 
Vefesejma v tujini mapo večbarvnih 
Prospektov, potem pa seje začelo vseh 
Pet glavnih, takole okrog enajste, zapi- 
ratie v direktorjevo pisarno, tajnica pa 
J>m je pridno nosila kavo in nalivala 
toskije. Tehnični je začel pisatinekak- 
Sen elaborat, a sekretar pripravljati re
ferat o nujnosti renovacije produkcij
ah kapacitet. Kmalu se je v vseh od
delkih razvedelo, da se pripravlja ne- 
*aJ velikega. In smo v tovarniškem 
nstu prebrali, da so nekje v svetu izu- 
nnli nekakšen elektronsko računalni
ški stroj za naše potrebe in da tistim, ki 
Ss imajo in znajo z njim delati, zelo 
Vebk0 koristi. Prav bi zato bilo, če bi 
ka imeli tudi pri nas, to je, če bi si tudi 
Pr‘nas z njim pomagali do večjih plač.

Rečeno - storjeno. Izvedelo se je še, 
dajakšne gospodarne stroje prodajajo 
'Švici. In delavski svet je sklenil, naj 
s‘ pristojni iz tovarne ogledajo, in 
Ce bodo, kot je treba, sklenejo kupčijo.

Tako seje vseh pet glavnih odpravi
lo na dolgo in neznano pot. Kje so že 
tisti slovenski časi, ko se je Matajev 
Matija podal s culo na rami in z rdečim 
dežnikom v rokah nekje iz butalskih 
rovt v belo Ljubljano in se strašil tram
vajev brez konj!? Ne bojih več nazaj, 
nihče ne žaluje za njimi! V Švico je 
moč zelo hitro priti tudi prek Pariza, 
tako da ima današnji Slovenec lahko 
še kakšno korist od tega, če se podaja 
na tvegano poslovno pot v neznani ka
pitalistični svet.

Po kolektivu je zašušljalo, da se je 
pet glavnih v tujini sicer kar dobro 
imelo - bog jim požegnaj, jaz jim pi
sem nevoščljiv - vendar kupčije v Švi
ci niso sklenili, ker je menda prišlo do 
nepredvidenih težav tehnološko mate
rialne narave ali kaj. Kdo bi zdaj vedel, 
kaj se je tamkaj v Franciji in Švici 
zares dogajalo in kaj ne, jeziki so zlob
ni! Skratka: treba je bilo še enkrat na 
težavno poslovno pot in tokrat so jo 
naši poslovni možje ubrali v Švico pre
ko Miinchna, pač zato, ker so v tistih 
oktobrskih dneh v tem gostoljubnem 
mestu na veliko točili pivo in bi bilo 
škoda zamuditi takšno imenitno pri
ložnost za odžejanje. Tudi naši glavni 
so krvavi pod kožo, ne le midva, dragi 
moj tovariš ali gospod. No, v Švici seje 
tokrat vse srečno končalo in imenitni 
stroj je kmalu prišel na carino in v to
varno.

To je bilo po pisarnah veselja! Od 
vsepovsod je bilo obiskovalcev, vsak
do je želel stroj pobožati ali se ga vsaj 
dotakniti. Tajnica je kar naprej kuhala 
kavo in popilo se je na litre viskija 
- kot že več let ne. Motilo nas je le 
dvoje: nikjer ni bilo prostora, kamor bi

lahko ta čudež tehnike 21. stoletja po
stavili. In še nekaj: nihče ni znal stroja 
pognati in na njem delati.

Pa seje kmalu tudi to uredilo: stroj, 
ki sicer zaradi nekakšne visoke tehnič
ne dognanosti ne prenese hrupa, smo 
dali v kot najbolj tihega oddelka tovar
ne in ustavili tri najbližje stroje, druge 
pa nekoliko utišali. Nato so v upravi 
sešteli ostanek deviz in poslali Toma
ževega Tineta v Švico na kratek tečaj 
o upravljanju stroja. Namesto za tri 
mesece, kolikor bi moral biti naš Tine 
tam, smo imeli takrat vseh mogočih 
deviz le še za 4 dni; druge so požrli 
nakupi, sam stroj in carina.

Začetek dober, vse dobro in tako se 
je tudi Tomažev Tine srečno vrnil iz 
daljne Švice, sedel k stroju in začel 
pritiskati na gumbe. Nikjer se ni nič 
zasvetilo, nič premaknilo, kot zakleto. 
»Zakaj pa zdaj to?« je naših pet glav

nih staknilo glave in z nezaupanjem 
gledalo Tineta. »Ko ste stroj priključi
li, ste preveč razbijali tu okrog, stroj 
pa, kot veste, ne prenese hrupa!« je 
poučno povedal Tine. »Kaj storiti?« je 
v strahu vprašal komercialni. »Na re
mont v Švico!« je odločno svetoval Ti
ne. »Jaz se na drobovje še ne spoznam, 
v štirih dneh so me navadili le na 
tipke...«

Ne bom vas več gnjavil s tole pripo
vedjo, dragi moj gospod ah tovariš, pa 
tudi pivo mi je že preveč zlezlo v glavo, 
da bi vam lahko še kaj drugega pamet
nega povedal. Ampak, če ste že od ča
sopisa, bi bilo le dobro, da bi napisah 
kakšen članek o tem, zakaj nimamo 
pri nas servisov tudi za kakšne bolj 
komplicirane stroje, kot so pralniki in 
hladilniki in električne pečice. Če bo 
šlo z našim strojem tako naprej, bomo 
kmalu prišli na boben. V Švici smo ga 
imeli na zdravljenju že trikrat, največ
krat zaradi ropotanja drugih strojev, ki 
mu škodi, pa tudi zato, ker se ga Toma
žev Tinče kdaj pa kdaj nabere in udari 
potem narobe na tipko, tako da se nanj 
naši zdaj ne zanesejo preveč, čeprav je 
direktorjev brat. Kot rečeno, smo zdaj 
v rekonstrukciji; tisti kot tovarne, kjer 
je stroj, bomo izolirali proti hrupu 
z nekakšno umetno maso, tako da bo 
stroj na varnem, pa tudi Tinetu se bo 
stopilo na prste, da ga ne bo več toliko 
biksal.

Tudi meni očitajo, da ga biksam. Kaj 
hočemo, kruh je kruh, nisem si upal 
odkloniti. Sam komercialni mi je na
mreč rekel: »Pa še ti poskusi, Tone, ne 
bo ti žal! Če bo Tine odpovedal, lahko 
postaneš še glavni.« In res so mi dali 
večjo plačo, me poslali na tečaj nemš
čine pri delavski univerzi in sploh mi 
gredo zelo na roko. Ampak, rečem 
vam, dragi tovariš ali gospod, ni mi 
lahko. Kadar ga ima Tine pod kapo, 
pošljejo po mene in v eni roki moram 
držati pravila, z drugo pa iščem tipke. 
In ker nemško še ne znam, se mi v gla
vi vse vrti, pravila in tipke in sem jezen 
na ves svet, na komercialnega pa še 
posebej, ko meje potisnil v tole godljo. 
Pa vse skupaj za uro ali dve pustim 
tako, kot je. Mislim si: kar bo, bo - in 
grem na pivo.

Kakšne posebne škode zato ne more 
biti, saj smo tako in tako kar naprej 
v rekonstrukciji. Ne samo pri nas, tudi 
drugod so, kolikor vem. Govorijo in 
pišejo, da nas čakajo kar tri reforme, 
ne le ena. Bo že kako! Počasi bo vse 
minilo, ni vrag! Bi zdaj še enega, tova
riš ah gospod? Bom jaz naročil, sem 
jaz na vrsti, če ne zamerite! Kako je pa 
kaj pri vas? Ah je kaj drugače? Mishm, 
da ni, če seveda ne zamerite, gospod 
tovariš. Če bi bilo, bi že ne pili tu piva 
z menoj.

TonePakar

PRED IZIDOM:
priročnik za organiziranje inventivne 
dejavnosti

INOVACIJSKA PRAKSA
(delovni naslov)

izide v septembru 1989 v zbirki Knjižnica Sindikati 
založbe ČZP Enotnost.

Prednaročila pošljite na naslov: ČZP ENOTNOST, 
Ljubljana, Dalmatinova 4; telefon (061) 321-255.

Nagradna križanka št. 32
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Rešitev nagradne križanke številka 32 pošljite 
do 29. avgusta na naslov DELAVSKA ENOT
NOST, Dalmatinova 4, 61000 Ljubljana, s pripi
som na ovojnici: NAGRADNA KRIŽANKA ST. 
32. Nagrade so: 200.000, 120.000 in 100.000 di
narjev.

Rešitev nagradne križanke številka 30 
PITAGORAS, PRAKSA, UMIRANJE NA 
OBROKE, SPRAT, AREAL, STRD, TRAPEZ, 
OGRI, AO, NEN, REE, EPIK, TŠ, ASEN, TRON, 
KOKOT, MICA, SLAP. SLOVO, AO, RT, KAPO, 
ILIR, SNEUIVOST, MEČ, KIM, EA, MAUNA 
KEA, AZOVSKO MORJE, TNT, ENAKONOČJE, 
JOJO, MAL, BIČ, EC, OREL

Izžrebani reševalci nagradne križanke števil
ka 30

1. Brane Grohar, Grajska 23, 64260 Bled,
2. Fanika Belak, Šlandrova 8, 63330 Mozirje,
3. Mila Kržišnik, Alpska c 49a, 64248 Lesce 
Nagrade bomo poslali po pošti.

Delavska enotnost
List je bil ustanovljen 20. novembra 1942. Predsed
nik Josip Broz Tito je Delavsko enotnost 15. no
vembra leta 1967, ob njeni 25-letnici, odlikoval 
z redom zaslug za narod z zlato zvezdo
• Izdaja ČZP Enotnost - delovna organizacija 

v ustanavljanju, 61000 Ljubljana, Dalmatinova 4, 
poštni predal 479

• V. d. direktorja in glavnega urednika: Franček 
Kavčič, telefon 313-942, 311-956

• V. d. odgovornega urednika: Marjan Horvat, te
lefon 313-942, 311-956
• člani uredništva: Boris Rugelj (komentator 
urednik - družbenoekonomski odnosi, delitev); 
področni uredniki: Andrej Agnič (posebne naloge, 
fotografija), Ciril Brajer (reportaže in samoupravni 
odnosi), Marija Frančeškin (socialna politika in 
varstvo okolja), Ivo Kuljaj (ekonomska ureditev), 
Janez Sever (posebne naloge), Andrej Ulaga (turi
zem, rekreacija, šport in oddih), Igor Žitnik (zna
nost, kultura in izobraževanje), Damjan Križnik 
(urednik — reportaže), Remigij Noč (urednik 
- drobno gospodarstvo, delavci v samostojnem 
osebnem delu), Sonja Seljak (redaktorica-lektori- 
ca). Brane Bombač (oblikovalec), Jožica Anžel (taj
nica), telefon 311-956, h.c. 310-033
• Naročnina 321-255
• Posamezna številka Delavske enotnosti 5.200 

din
• Rokopisov in nenaročenih fotografij ne vra

čamo
• Poštnina plačana v gotovini
• Tisk ČGP Delo, tozd Tisk časopisov in revij, 

Ljubljana, Titova 35
• Žiro račun: 50101-603-46834
• Časopisni svet: Albert Vodovnik (predsednik), 

Meta Benčič, Franc Berginc, Andrej Coklin, Sil
vester Drevenšek, Ivo Grilc, Vlado Haas, Ivo 
Janžekovič, Niko Klavžar, Rajko Lesjak, Mira 
Maljuna, Slavko Peklar in Nada Serajnik



Ljubljana, 18. avgusta 1989 Delavska enotnost

Triatlonec Igor Kogoj iz Mosta na Soči potuje na Havaje

Muk jH

Pravi, to je izvirni triatlon, ki se je rodil kje drugje kot 
v Ameriki in se najtrdneje zasidral v tisoče in tisoče src 
ljubiteljev izjemnih naporov in preizkušenj samega sebe, je 
en sam. To je tekmovanje posameznikov v treh športnih pano
gah: za uvod štiri kilometre plavanja po valovitem Pacifiku, 
takoj za tem je potrebno v vročini in vetru prekolesariti 180 
kilometrov in za konec preteči še nič manj kot 42 kilometrov. 
Brez predaha torej 226 kilometrov.

To je torej triatlon.
Takšno preizkušnjo zmorejo, 

razumljivo, le najboljši med naj
boljšimi. Močni, vzdržljivi ljudje 
z veliko volje in poguma, z zvrha
no mero zaupanja v svoje sposob
nosti. Včasih smo v nebo kovali 
maratonce, pri triatlonu pa je tek 
na 42 kilometrov le še nekakšen 
finale tekmovanja.

Ionu in se nanj začel tudi načrtno 
pripravljati...«

Pri načrtovanju vadbe si Kogoj 
pomaga z izkušnjami drugih triat
loncev, posebej tesno pa sodeluje 
s svojim ljubljanskim prijateljem 
Janijem Tomšičem, ki, kot mnogi 
drugi, prav tako živi za ta šport. 
Prebira ameriško revijo Triatlet, 
v kateri je vse polno koristnih na
svetov, izkušenj, spoznanj...

Pa prehrana?

Samo lani seje Igor udeležil de
vetih triatlonov, v letošnjem letu 
pa je bil njegov prvi večji cilj tek
movanje v Nici. Udeležilo se gaje 
namreč več kot 400 triatloncev 
z vseh koncev sveta, med njimi 
tudi več najboljših ameriških pro
fesionalcev.

V Jugoslaviji sicer nimamo tek
movanj na taki ravni, imamo pa 
že nekaj triatloncev. Med njimi je 
tudi 30-letni Igor Kogoj iz Mosta 
na Soči. Na letošnji izbirni tekmi 
v Nemčiji se je dobro odrezal. 
S tem si je pridobil pravico do 
nastopa v triatlonu na dalj njih 
Havajih, kjer se vsako leto zbere 
svetovna elita v tem športu. Igor 
bo prvi jugoslovanski triatlonec, 
ki se bo udeležil preizkušnje »že
leznih mož«.

»Nisem človek principov. Iz iz
kušenj pa vem, kaj mi koristi in 
kaj ne. V glavnem se izogibam 
živalskim maščobam in beljako
vinam. Vendar nisem vegetarija
nec. Sploh ne. V glavnem pa 
imam na mizi ogljikove hidrate, 
zelenjavo, sadje. V službi seveda 
jem to, kar jedo drugi. Dosledno

Odločitev v Nici
Igor Kogoj je diplomirani prav

nik. Za seboj ima pripravniški 
staž na sodišču, službo v Tovarni 
igel Kobarid, sedaj pa je že sedmo 
leto pri Soškem gozdnem gospo
darstvu Tolmin. O svojih športnih 
izkušnjah pripoveduje:

»Kot otrok sem rad igral košar
ko. Tudi smučal sem. Vendar nič 
resnega. Plaval nisem. Bazenov 
tu nimamo, Soča pa je tudi ob 
najbolj vročih dneh le za osveži
tev. Ko sem pred petimi leti sle
kel vojaško suknjo, sem začutil 
močnejšo potrebo po športni ak
tivnosti. Začel sem teči. Že po 
treh mesecih vadbe sem nastopil 
na prvem malem maratonu, to je 
v teku na 21 kilometrov. Potem 
sem slišal za triatlon železnih 
mož. To je bilo pred štirimi leti. 
Kupil sem si kolo in se z njim 
popeljal na morje. Tam sem spoz
nal, da znam tudi plavati. Zato 
sem se še isto poletje preizkusil 
na Blejskem triatlonu, nakar sem 
na vse skupaj skorajda pozabil. 
Sem pa redno tekel in se tudi ude
leževal najrazličnejših maratonov 
in supermaratonov. Lani sem 
v Firencah tekel 100 kilometrov 
in med 3000 nastopajočimi zase
del 75. mesto. Vrnil sem se k triat-

»Uvrstil sem se na 65. mesto in 
začel razmišljati, kako bi prišel na 
Havaje. Triatlon na tem otočju je 
namreč pojem v tem športu. Po
dobno, kot je denimo Wengen 
v smučanju ali Wimbledon v teni
su. Toda, za nastop na Havajih se 
je potrebno najprej potrditi na 
enem od izbirnih tekmovanj. Ta 
so štiri in sicer v Nemčiji, Kanadi, 
Novi Zelandiji in na Japonskem. 
Pa ni dovolj dober rezultat na iz
birni tekmi. V žepu je namreč po
trebno imeti še vsaj 5000 nemških 
mark. Zame kar čeden kupček 
denarja. Na kvalifikacijah v Nem
čiji se je potegovalo za vstopnico 
za Havaje 1035 športnikov. Uvr
stil sem se na 116. mesto in si 
s tem pridobil pravico nastopa na 
triatlonu železnih. Seveda potu
jem na Havaje, pa čeprav še ne 
vem, kako bom zbral denar. Toda, 
trdno sem odločen. Tudi če bom 
vso zimo delal za to, da bom povr
nil dolgove...»

Služba in trening
Poklicni triatlonci, teh je po 

vsem svetu že veliko, se vsak dan 
pripravljajo za tekmovanje po se
dem do osem ur. Kogoj si tega ne 
more privoščiti. Preprosto zato 
ne, ker je redno zaposlen.

»Samo kolesarim, tečem in pla
vam po tri do štiri ure na dan. Že 
štiri mesece si nisem privoščil po
čitka oziroma prostega dneva. Če 
nisem na enem izmed številnih 
tekmovanj, tečem po službi v Cer
kno, tam odplavam nekaj kilome
trov in se z avtobusom vrnem do
mov. Pogosto kolesarim v Cerkno 
in opravim trening v bazenu, po
tem pa spet s kolesom do Mosta 
na Soči...«

Lani v Pesaru, na italijanskem držav
nem prvenstvu v malem triatlonu. 
Igor se je uvrstil na 23. mesto...

LIPE SVEDER: SLANI DOPUST

Doslej nikoli odstopil
Soško gozdno gospodarstvo 

Tolmin je svojemu triatloncu ob

ljubilo, da mu bo dalo za veliko 
preizkušnjo na Havajih izreden 
plačan dopust. Igor se bo evrop
skim kolegom pridružil 1. okto
bra v Munchnu od koder bodo 
prek Toronta in Honoluluja pole
teli do otoka Hawaii, kjer bo v bli
žini mesta Kona velika preizkuš
nja. Na Startu bo tisoč športnikov, 
med njimi tudi nekaj žensk. Vča
sih pa jih še na maraton niso pu
stili. Očitno so jih preveč podce
njevali.

pa se izogibam sladkarijam pa tu
di najrazličnejšim napitkom, ki so 
namenjeni športnikom. Sam z nji
mi nimam dobrih izkušenj. Zato 
najraje pijem vodo, čisto vodo. 
Posebno na tekmah. Na to pijačo 
prisegam. Podobno kot na bana
ne. Na vse drugo pa ne...«

Včasih si je Igor privoščil po 
napornem treningu čašo piva. Po
tem je to navadno opustil. Bolje 
se počuti oziroma najbolje, če si 
žejo gasi z vodo. Sicer pa ni absti
nent. Včasih zvrne kak kozarček. 
Pa bolj redkokdaj, v krogu svojih 
prijateljev, ob posebni prilož
nosti.

Poživila?
»Ja, vendar ne tista prava, ki so 

v športu prepovedana. Uživam vi
taminske tablete, kalcij, železo... 
Seveda si tega ne predpisujem 
sam. Poslušam nasvete svojega 
zdravnika. Nočem tvegati...«

Običajno izhajajo športniki iz 
znanih športnih družin. Pri Kogo
ju ni tako. Nikoli se nihče ni uk
varjal s kakršnim koli športom. 
Izjema je Igor, pa še ta je resno 
zagrabil precej kasneje kot večina 
drugih.

»Cernu tolikšno odrekanje in 
tako veliko veselje do triatlona? 
Rad tekmujem in preizkušam sa
mega sebe. Želim se primerjati 
z drugimi in nenehno preverjati, 
koliko sem sposoben. Mnogi me 
ne razumejo in se sprašujejo, ka
ko da mi na nenehnih treningih in 
tekmovanjih ne postane dolgčas. 
Sam pa, seveda, ne razumem tega 
načina razmišljanja. Na tekmi 
dolgčas? Kje pa! Ko človek teče, 
kolesari ali počne nekaj podobne
ga, denimo zagrize v breg visoke 
gore, možgani delujejo precej bolj 
živahno kot sicer. Žnano je, da 
lahko človek v gibanju zelo 
uspešno razmišlja in razpleta naj
različnejše probleme. Na trenin
gih in tekmah razvijam svojo živ
ljenjsko filozofijo, iščem rešitve, 
odkrivam nove stvari in spreje
mam pomembne sklepe. Športni
ki vedo, kako je s tem. Mnogi pa 
te imajo za čudaka, za posebneža, 
ki ne sodi čisto v ta svet,« razmi
šlja Igor Kogoj.

»Začelo se bo 14. oktobra. Sa
mo po pripovedovanju sklepam, 
kaj me čaka, zato ne morem pove
dati oziroma napovedati, kakšne 
čase bom dosegel v posameznih 
disciplinah. Vem le to, da vse sku- 
pqj ne bo šala. Že plavanje zna 
biti velik problem. Predvsem za
radi visokih valov. Kdo ve, če me 
ne bo zagrabila morska bolezen. 
Tudi 180 kilometrov na kolesu m 
šala, če je temperatura zraka 35 
stopinj in ti prvih 90 kilometrov 
piha veter naravnost v prsi. In na 
havgjskemm triatlonu je vedno 
tako. Pravijo, daje treba med ko
lesarjenjem popiti 10 do 15 bido- 
nov. Če ne, omagaš, ker te vročina 
in veter preveč izsušita. No, teh 
na dolge proge je moja prva disci
plina, pa bo finale verjetno vse
eno najbolj zahtevno. Zato, ker bo 
po dveh težkih preizkušnjah, ko 
bomo vsi skupaj že precej zde
lani...«

Pride v poštev morebitni od
stop?

»Pri takem merjenju moči, kot 
je triatlon, je psihična pripravlje
nost enako pomembna kot teles
na. Mislim, da sem psihično zelo 
dobro pripravljen. Doslej še niko
li nisem odstopil. Cilj bo odprt 15 
ur, sam pa bom za vse skupaj po
treboval kakšnih deset ur. Pri
bližno, sgj ne vem, kaj me čaka- 
Samo slutim...«

Tisti, ki bodo na Havajih prvi 
pretekli ciljno črto, si bodo ned
vomno krepko finančno oporno; 
gh. Na letošnjem triatlonu v Nic* 
je zmagovalec spravil v žep 12.000 
dolarjev, poleg tega pa je postal 

■tudi lastnik pravega ameriškega 
jeepa. Na havajski preizkušnji b°' 
do nagrade še bolj vabljive, toda 
kaj, ko pa so rezervirane le za naj
boljše, verjetno le poklicne triat
lonce, ki od tega športa živijo.

»Plačo, ki jo zaslužim kot prav' 
nik, v celoti zapravim za trening- 
tekmovanja, opremo. Če ne bi zij 
vel pri starših, ne vem, kako p 
bilo. Za finančno pomoč za bliž
njo preizkušnjo železnih mož sen* 
zaprosil pri nekaj deset prim0^’ 
skih podjetij. Za zdaj so mi jo 
ljubih le v moji službi, to je P
Soškem gozdnem gospodarstva
Drugi še molčijo, s tem pa ni reC 
no, da sem vrgel puško v koruz ■ 
Na Havaje grem in letalsko v 
zovnico sem že plačal. Grem, 
tudi se bom kasneje še kako J

Kogoj.
Vso srečo!

Andrej
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